
d Vila-real viu 10 dies de festejos patronals carregats d’activitats dissenyades per a tots els públics

; en curt

Tot a punt per a les festes de la Mare de Déu Gràcia 

La redacció del 
projecte de la 
ronda sud-oest 
ix a licitació 

Q El pas donat per la Conselleria 
d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori és previ 
a l’adjudicació de la construcció 
de la infraestructura H pàg. 8

Esports presenta nova 
campanya amb 30 
activitats de salut

Un pla optimitzarà els 
espais municipals per 
a congressos i fires

Especial

Vila-real aplica un pla d’ajust per a 
evitar l’impacte de les sentències
Els empastres del PP, el sobrecost de les escombraries i la
reducció d’ingressos municipals són alguns dels motius

El consistori ja ha pogut abonar aquest estiu 1,8 milions 
d’euros pendents a empreses i associacions locals 

Q L’alcalde, José Benlloch, i el president de la 
Generalitat, Ximo Puig, han visitat el Centre de 
Tecnificació Esportiva (CTE), per a valorar les 
possibilitats perquè “els valencians i valencianes 

puguen aprofitar al màxim unes instal·lacions 
que van costar 28 milions d’euros sense comptar 
amb un projecte ni planificació que donara viabi-
litat a la infraestructura”. H pàg. 11

Benlloch i Puig volen 
optimitzar l’ús del CTE

Vila-real regularitza la 
situació de les finques 
de l’antiga Fritta
Q Amb la reversió de la titulari-
tat de les parcel·les, des de fa un 
any el consistori vol protegir els 

interessos de la ciutat davant pos-
sibles reclamacions dels propieta-
ris originals. H pàg. 4
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Vila-real aplicarà un pla d’ajust per 
a fer front als “empastres del PP”
L’objectiu és evitar l’impacte de les sentències urbanístiques 
del PP, el cost de les escombraries i la disminució d’ingressos

L’Ajuntament aplicarà durant 
la segona meitat de l’any un 

pla d’ajust econòmic per a evitar 
l’impacte de les sentències que con-
tinuen arribant al consistori, fruit de 
la gestió urbanística de l’anterior 
Govern municipal del PP. 

A més, el consistori ha hagut de 
fer front a altres despeses impre-
vistes com el sobrecost de 600.000 
euros en el tractament del fem, 
l’abonament de la paga extra pen-
dent als funcionaris o l’arribada del 
pla Xarxa Llibres, entre altres des-
emborsaments, com el que suposa 
l’obertura de nous centres esportius 
heretats, amb l’objectiu de reequili-
brar els comptes i poder continuar 
impulsant el model de ciutat que 
avança.

Així mateix, apunten des del 
consistori, també afecten les arques 
municipals els tres milions d’euros 
que cada any s’han abonar com a 
conseqüència de l’amortització i els 
interessos del préstec de 20 milions 
d’euros que al seu moment va de-
manar el popular Juan José Rubert.

L’alcalde, José Benlloch, ha explicat 
quines són les mesures que l’equip 
de govern ha engegat fins al mes de 
desembre amb l’objectiu de frenar la 
situació que aquest 2016 s’ha produït 
en les arques municipals, a causa 
dels nombrosos colps que continuen 
arribant a l’Ajuntament cinc anys 
després del canvi de govern.

“Vivim una situació de dificul-

Les mesures anunciades per l’alcalde de la ciutat suposen 
un estalvi d’uns 500.000 euros fins a finals d’aquest exercici

DECÀLEG
DE MESURES 
DEL PLA D’AJUST  
MUNICIPAL

 1.   Reducció de 
les activitats de 
l’actual campanya 
de l’Estiu al Ter-
met 

 2.   Eliminació del pro-
grama de beques 
per a joves Vila-
beca -aprofitant el 
programa Avalem 
Joves-

 3.   Supressió de les 
subvencions a 
emprenedors -la 
Generalitat llança-
rà en breu ajudes 
amb més import-

 4.   Cancel.lació del 
programa de 
l’SPV de millora 
de barris per a 
atendre situacions 
d’urgència

 5.   Reducció del 
pressupost de-
dicat a les festes 
patronals i de 
barris

 6.   Suspensió del 
Festival Interna-
cional de Danses 
organitzat pel 
Grup de Danses el 
Raval

 7.   Retallada dels 
convenis amb 
gimnasos i activi-
tats de l’SME

 8.   Rebaixa en les 
campanyes de 
promoció turística

 9.   Disminució de 
les aportacions a 
congressos

10.   Unificació, en 
el Gran Casino, 
de serveis ad-
ministratius per 
a  guanyar en        
eficàcia

tats econòmiques derivades, enca-
ra, de la gestió urbanística del PP, 
que envaïa els terrenys dels veïns 
a cost zero i que ara la justícia diu 
que hem de pagar, amb tota la raó”, 
explica Benlloch, que assenyala que 
“hem de controlar la bomba que 
han deixat a la ciutat per a molts 
anys i no hi ha una altra solució més 
que ser responsables”.

No obstant això, assegura que “el 
2014 vam cometre un error, i ara ho 
reconec, que va ser abaixar l’IBI, des-
prés d’un llarg plet amb el cadastre 
i amb el Govern d’Espanya”.

REENFOCAR EL PROJECTE
“En aquell moment pensàvem que 
tota aquesta bomba urbanística 
estava relativament controlada i 
decidim deixar d’ingressar 1,8 mi-
lions cada any, però tot apunta al 
fet que el risc continua sent molt alt 
per a Vila-real i, com a responsable 
municipal, he hagut de prendre 
una decisió per a frenar la situació 
i reenfocar el projecte de ciutat, que 
estem convençuts que podrà seguir 
funcionant en breu com fins ara”, 
manifesta.

“La situació és inviable i per això 
s’ha decidit apujar l’IBI en un 9% per 
al proper any”, assenyala el primer 
edil, “perquè el 2017 ens reequili-
brarem, però què fem d’ací a final 
d’any?”. Per a això, s’ha creat un pla 
d’ajust que passa per 10 punts.

En Serveis Públics (SPV), aquest 

pla tindrà una repercussió d’uns 
150.000 euros. El regidor delegat, 
Francisco Valverde, responsable 
també del Departament d’Hisenda, 
va explicar que es posposaran ac-
tuacions com la remodelació de 
l’àrea verda del carrer de Joanot 
Martorell o la conversió parcial en 
zona de vianants de vials al voltant 
de la plaça del 2 de Maig.

“Açò no vol dir que la ciutat de 
Vila-real vaja a estar parada: anem a 
seguir fent totes aquelles obres que 
afecten les persones i la seguretat 
de les persones, com alguns passos 
accessibles o xicotetes millores que 
arriben al SPV per petició expressa 
dels veïns o associacions”, puntua-
litza Valverde.

ESTALVI GRÀCIES A LA GVA
L’àrea d’Economia estalviarà 
280.000 euros gràcies a les noves 
ajudes de la Generalitat Valenciana 
(GVA) en quatre grans blocs: les aju-
des a la contractació, el programa 
Vilabeca, les subvencions a la crea-
ció d’empreses i el Pla d’Ocupació 
Conjunt.. Actuacions que fins ara 
cobria l’Ajuntament amb fons pro-
pis. Des de l’equip de govern van 
defensar que l’objectiu era no du-
plicar ajudes.

L’àrea d’Esports ha aplicat algu-
nes mesures com l’ampliació de les 
temporades de tancament de les 
instal·lacions o la supressió de la 
Festa de l’Esport prevista al setem-

L’alcalde va explicar les mesures adoptades per a reduir les despeses en diferents regidories.
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L’abonament de la 
paga als funcionaris, 
els nous espais 
esportius o el pla 
Xarxa Llibres han 
sigut despeses extra

“La situació és 
inviable i per això 
s’ha decidit d’apujar 
l’IBI en un 9% per 
al proper any”, afig 
l’alcalde Benlloch

Vilabeca i les ajudes 
a emprenedors 
se suspenen per a 
complementar “el 
que fa la Generalitat 
i no duplicar serveis”



EL PERQUÈ DEL PLA

‘Empastres’ del PP
16 milions d’euros abonats fins ara per setències urba-
nístiques i els empastres del PP

pagament de 9 milions d’euros en factures pen-
dents a proveïdors en entrar un nou govern municipal en 2011

pagament de 3 milions d’euros anuals pel
prèstec de 20 milions subscrit pel PP

220 milions d’euros de risc econòmic pels
aprofitaments urbanístics derivats de la gestió del PP

Abaixament de la
contribució 1,8 milions d’euros 

menys d’ingressos per la reducció d’un 10% de l’Impost 

sobre béns immobles i del 15% dels valors cadastrals des-

prés de 2 anys congelada

Despeses imprevistes
200.000 euros destinats al pla #XarxaLlibres

150.000 euros corresponents a l’augment de l’1% del 
salari dels funcionaris

374.000 euros per a retornar la paga extra als funcionaris

600.000 euros pel sobrecost del tractament de les es-

combraries

OBJECTIU FINAL: Un estalvi aproximat 
d’entre 500.000 i 600.000 euros

bre, va comentar la regidora Silvia 
Gómez. Així mateix, s’ha renunciat 
al conveni que tenia previst signar 
la Regidoria aquest estiu amb els 
gimnasos per a oferir activitats du-
rant les vacances però es mantindrà 
l’acord per a derivar socis del Servei 
Municipal d’Esports. 

També està prevista la reducció 
de les campanyes de promoció de 
la ciutat i la col·laboració en alguns 
congressos, així com fer un ajust 
en alguns recursos administratius, 
traslladant les àrees de Turisme i 
Congressos a la part baixa del Gran 
Casino per a començar a estalviar.

En Cultura, el regidor Eduardo 
Pérez va explicar que s’arribarà a 
un estalvi proper als 100.000 euros. 
Les repercussions d’aquest progra-
ma en el seu departament suposen 
la supressió del musical ‘Nueve 
Lunas’, a més d’ajustar els costos 
d’alguns cicles i activitats fins a final 
d’any. També s’ha ajustat la progra-
mació de l’Estiu al Termet. 

Quant al Festival Internacional 
de Danses, el regidor de Cultura 
adverteix que la decisió del Grup 
de Danses El Raval de no fer-se 
càrrec del certamen, sumada a 
les dificultats burocràtiques i ad-
ministratives que aquesta decisió 
comporta, ha portat a prescindir 
de la cita ja que, segons Pérez, seria 
complex que l’Ajuntament assumi-
ra l’organització. A més, el Cicle de 
Música Antiga eliminarà un dels 
concerts i se suprimeix una actuació 
coral, a més de reduir les despeses 
del Festival Coral i la Setmana Tà-
rrega en uns 5.000 euros aproxima-
dament, entre altres.

“Volem seguir endavant amb el 
projecte de Vila-real avança, però 
de forma viable, hem de fer front 
als empastres del PP sense fer falli-
da a l’Ajuntament i pagar millor els 
proveïdors, i es pot aconseguir amb 
les eines que ja tenim preparades i 
amb voluntat”, insisteix Benlloch, 
que demana als ciutadans “suport, 
comprensió i confiança, perquè 
anem a tirar endavant”.

Així doncs, el paquet de mesu-
res anunciat permetrà estalviar en 
total entre 500.000 i 600.000 euros 
en el que resta d’any, va comentar 
l’alcalde Benlloch. 

L’OPOSICIÓ VOL un ALTRE PLA
Un pla que, malgrat l’explicació de 
l’alcalde, no agrada a l’oposició. El 
portaveu del PP local, Héctor Fol-
gado, va plantejar eliminar aquest i 
realitzar un de nou amb un ajust de 
partides destinades a adquisició de 
patrimoni, protocol, promoció tu-
rística i congressos “sense necessitat 
de generar cap perjudici directe als 

veïns”.
Un dels aspectes en què el PP va 

criticar especialment el pla d’ajust 
és el cas del Festival de Danses. “Es 
tracta de tot un referent internacio-
nal que durant 28 anys ha servit 
com un dinamitzador de la cultu-
ra” i, a més, “suposa el festival amb 
major tradició de la província”, va 
comentar Folgado. h

Esports ha decidit ampliar els períodes de tancament d’algunes instal·lacions.
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Serveis Públics ajorna alguns projectes per un valor aproximat de 150.000 euros.

Proveïdors i entitats 
cobren 1,8 milions

En aquesta línia, el primer edil 
explica que, si bé el pla d’ajust es 
va presentar formalment diven-
dres passat, des de fa ja diverses 
setmanes el consistori treballa a 
alliberar partides i crèdits per a fer 
front a pagaments endarrerits. 

“El retard en els pagaments a 
proveïdors és una cosa que em 
dol particularment, perquè en el 
nostre ADN està pagar, com vam 
demostrar només vam assumir 
l’executiu municipal, fa cinc anys, 
quan vam haver de pagar els 9 mi-
lions d’euros que el Partit Popular 
va deixar pendents de liquidar en 
els calaixos”, detalla. 

“Les xicotetes empreses locals”, 
agrega, “són fonamentals per a la 
nostra economia i el nostre objec-
tiu prioritari és que puguen cobrar 
pels serveis prestats a la ciutat en 
el menor temps possible i evitar 
que acaben convertides en bancs 
que financen les administracions, 
com ha succeït en altres àmbits i 
etapes”. Aquest és, de fet, un dels 
objectius del pla d’ajust: minimi-
tzar l’impacte en els proveïdors i 
en l’entramat social.

SITuACIÓ COMPLICADA
“És una situació complicada, que 
ens ha portat a renunciar a alguns 
programes dels quals ens sentim 
molt orgullosos, com el Vilabeca, 
en un exercici de responsabilitat 
que, a poc a poc, va oferint resul-
tats en allò que més ens preocupa: 
les persones i les empreses lo-
cals. Anem a seguir treballant en 
aquesta línia, amb l’objectiu que 
els empastres de la gestió del PP, 
els 3 milions anuals del crèdit mi-
lionari que van subscriure, les sen-
tències urbanístiques pagades i les 
que amenacen encara els comptes 
municipals afecten el menys pos-
sible els ciutadans”, conclou.  h

L’alcalde, José Benlloch, va 
signar fa unes setmanes el pa-

gament de 396.438,15 euros a pro-
veïdors municipals, una xifra que 
se suma als 1,4 milions signats a la 
fi de juliol, de manera que s’eleva a 
1,8 milions l’import abonat aquest 
estiu a entitats i firmes locals, so-
bretot xicotetes empreses, des que 
es va anunciar el pla d’ajust. De 
fet, aquests pagaments es desti-
nen també a abonar serveis com 
la teleassistència, ajuda familiar o 
Creu Roja, entre altres, als quals se 
sumen convenis amb les associa-
cions de comerciants o aturats.

Benlloch va argumentar que el 
pagament d’aquests 1,8 milions 
“demostren que el pla en el qual 
portem treballant diverses set-
manes comença a donar els seus 
fruits en els ciutadans, en les nos-
tres entitats i empreses que són 
la base de la nostra economia i la 
nostra societat”. 

“La situació econòmica a la qual 
ens han abocat les sentències i els 
empastres que la gestió del Partit 
Popular ens ha obligat a afrontar 
en els últims anys, amb 16 milio-
ns d’euros pagats ja en diferents 
conflictes urbanístics, sumats a 
altres despeses inesperades com 
els sobrecostos del tractament 
de residus o les ajudes del pro-
grama Xarxa Llibres, i la baixada 
d’ingressos derivada de la reduc-
ció d’impostos, ens ha portat a 
aplicar un pla d’ajust de la despe-
sa que serà dur en alguns àmbits”, 
reconeix Benlloch que afegeix que 
“també té un costat positiu que 
és aquest: que els proveïdors i les 
entitats locals comencen a perce-
bre una milloria i a cobrar els en-
darreriments per serveis i ajudes 
que generen les maçades que, 
lamentablement, seguim rebent”, 
detalla Benlloch. 

Benlloch apunta que aquest pla d’ajust, aplicat des de 
fa unes setmanes, ha ajudat a fer front als pagaments



Benlloch ‘blinda’ la ciutat davant 
de demandes per l’antiga Fritta
Amb la reversió de la titularitat d’aquests terrenys es pretén protegir l’interés de la localitat

L’alcalde, José Benlloch, ha dictat 
una resolució que permetrà re-

gularitzar la situació de les finques 
en el solar de l’antiga Fritta, després 
de la sentència que va anul·lar la 
requalificació i el conveni signat el 
2009 pel govern del Partit Popular 
que el TSCJV va considerar el 2013 
“una il·legalitat”. Amb aquesta me-
sura, que suposa la reversió de la 
titularitat de les parcel·les que, en 
virtut de la modificació del PGOU 
de 2009, seguien registrades a nom 
de l’Ajuntament, Benlloch pretén 
“protegir de la millor manera pos-
sible l’interés de la ciutat davant 
possibles reclamacions que pu-
guen arribar de propietaris que es 
consideren afectats per l’anul·lació 
d’aquest empastre de l’urbanisme a 
la carta del PP”. 

Així doncs, s’anul·la la inscripció 
en el Registre de set parcel·les que 
constaven de propietat municipal 
com a àrees verdes i dotacionals 
associades a diferents aprofita-
ments urbanístics en el projecte. 
“D’aquesta manera, l’Ajuntament 
deixarà de tenir finques en aquest 
solar, que torna a la situació prèvia 
a la signatura del conveni i la mo-
dificació del PGOU anul·lada pels 
jutges en una sentència molt dura 
avalada per cinc magistrats”, recor-
da l’alcalde. 

La decisió, presa després d’un 
minuciós expedient administratiu, 
es notificarà a tots els propietaris i 
s’obrirà un període d’al·legacions 
després del qual es farà efectiva 
la regularització definitiva de la 

real, amb gratacels de 20 altures”, 
per a la qual cosa es va aprovar una 
modificació puntual del PGOU. 
Una sèrie de propietaris de la zona 
van interposar un recurs a aquesta 
requalificació i, finalment, el 2013, 
el TSJCV va resoldre a favor dels 
afectats.

Després de l’anul·lació de la mo-
dificació puntual del PGOU per 
part de la justícia, el Ple Municipal 
va acordar el passat mes de març la 
resolució definitiva del conveni a la 
qual segueix ara la regularització de 
les finques registrals per a resoldre 
completament els tràmits.H

Benlloch detalla l’actuació després de la sentència del TSJCV que va anul·lar la requalificació de 2009.

parcel·la. “A partir d’ací, els con-
flictes que puguen generar-se seran 
entre els propietaris que hagen ad-
quirit sòl en funció d’unes deter-
minades expectatives”, comenta 
l’alcalde que recorda que ja hi ha 
una demanda en els jutjats contra 
l’Ajuntament presentada per Alta-
mira Santander, que reclama 14,4 
milions d’euros al consistori.

El conflicte dels terrenys de Fritta 
es remunta a l’any 2008, quan 
l’empresa PKL Real State presen-
ta a l’Ajuntament un projecte per 
a convertir el solar de l’antiga nau 
de Fritta en “un Manhattan a Vila-

4 SETEMBRE DEL 2016ACTUALITATCròniCa de vila-real

municipal Èxit de l’excursió al 
Desert de les Palmes 
per la pluja de Perseids

Q ACTIVITAT. L’eixida programada per 
Joventut per a gaudir dels Perseids al De-
sert de les Palmes va ser un èxit ja que va 
haver llista d’espera. H

N Els beneficiaris del programa Inem Agrari s’incorporen als Serveis Públics

L’Ajuntament ha incorporat 
els treballadors del programa 
Inem Agrari, finançat pel Ser-
vei Públic d’Ocupació Estatal. 
Els empleats, seleccionats pel 
Servef d’entre els aturats ins-
crits en el règim agrari, estaran 
durant un mes al Departament 
de Serveis Públics per a treba-
llar principalment en la neteja 
i manteniment dels camins ru-
rals del terme.  En total, són 64 
els beneficiaris d’aquesta nova 
edició del programa d’ocupació, 
que permet a aturats del sector 
agrari tenir un treball fora de la 
temporada agrícola que compta 
amb un pressupost de 98.439 
euros, 95.249 subvencionats pel 
SEPE.

Q Compromís vol que 
l’Ajuntament signe el ma-
nifest contra la línia de molt 
alta tensió, MAT, Morella-
Almassora. Segons explica 
el regidor Josep Pasqual 
Sancho, “no podem perme-
tre que posen una línia MAT 
tan a prop de zones poblades 
i travessant paratges natu-
rals”, per això és important 
“que l’Ajuntament de Vila-
real mostre el seu suport a la 
Plataforma No a la MAT de 
les comarques del nord”.

; repàs
Compromís rebutja la 
línia de molt alta tensió

Q El PP de Vila-real lamenta 
“la indefinició i els contrasen-
tits que ha patit la plaça del 
Mercat per part de l’alcalde, 
José Benlloch, després d’un 
any de la seua reconstruc-
ció”. Els populars retrauen al 
primer edil “haver enfonsat 
el que anava a erigir-se com 
a punt neuràlgic del comerç 
local, en el baluard del xicotet 
comerç malgrat la despesa 
de 300.000 euros en la remo-
delació de l’entorn”.

El PP insta a dotar d’ús 
la plaça del Mercat

Q El portaveu de Ciutadans, 
Domingo Vicent, diu: “pagar 
als proveïdors a temps és una 
obligació de l’Administració 
i no pot utilitzar-se com a 
excusa per a emprendre re-
tallades”, en referència als 
últims deutes abonats a les 
empreses locals. “El bipartit 
ha de pagar dins del termini i 
en la forma escaient a PIMES 
i autònoms del municipi, ja 
que s’està incomplint la Llei 
de morositat amb retards de 
diversos mesos”, diu Vicent.

C’s reclama “pagar a 
temps” els proveïdors

Q L’Ajuntament ha reno-
vat els pivots instal·lats en la 
zona de vianants del carrer 
de Ramón y Cajal per a apli-
car les proteccions contra l’orí 
dels animals que ja es van 
dur a terme en la substitució 
dels fanals de la localitat amb 
la finalitat d’evitar la corro-
sió dels pals de l’enllumenat 
públic. L’aplicació d’aquest 
tractament permetrà, segons 
fonts municipals, un estalvi a 
llarg termini.

Instal·len nous 
protectors d’orinaL’Ajuntament deixa 

de tenir finques en 
aquest espai per a 
protegir-se millor 
davant possibles 
reclamacions 



La mobilitat centra la 
campanya Naturalment

flexió sobre els avantatges i els in-
convenients de l’ús de la bicicleta 
per als desplaçaments urbans. 

L’altra novetat, una excursió 
amb bus fins a l’Horta de Sant 
Joan (Tarragona) per a participar 
en un passeig amb bici d’unes 
dues hores i 20 quilòmetres. La 
inscripció té un preu de 5 euros i 
es pot formalitzar a la Regidoria o 
a les oficines de Caixa Rural.

La programació també compta 
amb la tradicional ocupació del 
carrer per part dels xiquets i xique-
tes a l’avinguda de Pius XII (dissa-
bte 17 de 10:00-13:00 h). Enguany, 
a més dels jocs i tallers, s’inclourà 
un circuit d’educació viària amb 
la col·laboració de la Policia Local 
en commemoració del 25é ani-
versari de l’educació viària a la 
ciutat. La bicicletada popular amb 
avituallament prebdrà el relleu el 
diumenge 18.  h

La campanya Naturalment, 
impulsada per la Regidoria 

d’Agricultura, Medi Ambient i 
Canvi Climàtic al llarg de tot l’any 
centra la seua mirada durant el 
mes de setembre en la mobilitat 
com a eina per a construir ciutats 
més sostenibles i respectuoses 
amb la qualitat de vida. El regidor 
de l’àrea, Josep Pasqual Sancho, 
ha presentat la programació que 
té com a protagonista la bicicleta 
amb novetats com una excursió 
per la via verda de l’Horta de Sant 
Joan a Xerta o la projecció del do-
cumental ‘Bicicletes vs cotxes”. 

L’audiovisual es projectarà el 
divendres 16, un treball que, com 
explica Sancho, vol ser una re-

Sancho va presentar les noves activitats de Naturalment.

Jocs, tallers i una eixida 
per l’Horta de Sant Joan, 
part de les activitats

Els més joves ocuparan, un any més, l’avinguda de Pius XII.
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Un projecte pilot aplica 
la recollida de bioresidus
La recollida selectiva busca solucions de futur al problema del fem

La matèria orgànica representa 
al voltant del 40% de la brossa 

domèstica i, no obstant això, no for-
ma part dels circuits habituals de re-
collida selectiva per a reciclatge. Per 
a començar a generar la consciència 
ciutadana sobre la necessitat de la 
recollida diferenciada de bioresidus 
i “treballar en solucions de futur al 
problema del fem”, l’Ajuntament 
desenvoluparà en l’últim trimestre 
de l’any un projecte pilot, finançat 
al 100% per l’empresa pública Reci-
plasa, que suposarà la implantació, 
per primera vegada als carrers, del 
contenidor marró per a la recollida 
selectiva de matèria orgànica en 
una zona delimitada del municipi.

L’alcalde de Vila-real, José Ben-
lloch, ha anunciat la iniciativa “in-
novadora” i “única” en l’entorn, 
amb la qual el consistori pretén 
comprovar els hàbits de la població 
i testar aquesta fórmula de recollida 
diferenciada per a avaluar resultats 
i poder ampliar la iniciativa en un 
futur.

 “En els últims anys, hi ha hagut 
un canvi molt important de filoso-
fia en el tractament dels residus; la 
consciència ambiental i les lleis en 
la matèria són cada vegada més 
exigents, fins al punt que el 2020 
almenys el 50% de les deixalles ur-

L’alcalde de la localitat, José Benlloch, ha anunciat la iniciativa “innovadora” i “única” en l’entorn.

“Però en el tema dels residus”, 
puntualitza Benlloch, “no és sufi-
cient cercar els recursos; hem d’anar 
un pas més enllà amb projectes in-
novadors com el que ara presentem 
que compaginen dues qüestions 
fonamentals: solucions tècniques i 
educació ciutadana sobre el proble-
ma de present i de futur que repre-
senta la gestió del fem”. En aquesta 
línia s’emmarca el programa pilot 
de recollida selectiva de bioresi-
dus que, amb un cost estimat de 
29.000 euros a càrrec de Reciplasa, 
s’aplicarà durant 12 setmanes a la 
zona urbana delimitada entre les 
avingudes del Mediterrani, França, 
Francesc Tàrrega i Grècia.

IMPLICACIÓ VEÏNAL
En aquest polígon, es procedirà a 
una redistribució dels contenidors 
actuals i a la incorporació del conte-
nidor marró per a recollida selectiva 
de matèria orgànica. Per a poder fer 
ús d’aquest sistema, el programa 
repartirà entre els veïns interessats a 
participar en la iniciativa les bosses 
de brossa biodegradables que hau-
ran d’utilitzar-se en aquests nous 
contenidors. El projecte contem-
pla també una campanya prèvia 
d’informació i conscienciació per 
als participants. h

Reciplasa assumirà 
el 100% del projecte 
que està previst 
desenvolupar durant 
el darrer trimestre 
d’aquest exercici

banes hauran de ser reutilitzables 
i reciclables”, assenyala l’alcalde, 
que recorda que aquest nivell 
d’exigència i les dificultats sorgides 
en la planta de tractament d’Onda 
han suposat un encariment “bru-
tal” del cost de la gestió dels residus 
urbans a Vila-real, que ha passat 
dels 2,6 milions d’euros de 2012 als 
3,2 milions que costarà enguany, 
“sense comptar, a més, amb una 
taxa específica per a cobrir aquest 
servei, com sí que ocorre en la ma-
joria de municipis”.



Q El Departamento de Salud de 
la Plana ha invertido más de un 
millón de euros en la renovación 
tecnológica del equipamiento del 
Servicio de Radiodiagnóstico del 
Hospital Universitario de la Pla-
na. Así, se ha adquirido un nuevo 
ecógrafo que incorpora la técnica 
de elastografía; un mamógrafo 
digital con estación de diagnós-
tico, estereotaxia y tomosíntesis; 
un equipo de radiología y fluo-
roscopia telemandada; y tres sa-
las de radiología digital. El nuevo 
equipamiento ha supuesto una 
renovación tecnológica del servi-
cio y cuenta con «múltiples venta-
jas», tanto para el paciente como 
para el profesional sanitario, ya 
que permite reducir las dosis de 
radiación en cada exploración, 
incrementa la calidad de las imá-
genes, simplifica la toma y acorta 
el tiempo de exposición de cada 
paciente. Otra de las ventajas de 
esta nueva tecnología es que utili-
za radiología digital directa, por lo 
que quedan suprimidos los chasis 
y las imágenes son almacena-
das directamente. Gracias a este 
avance, se eliminan riesgos de 
pérdida de exploraciones, se evita 
la repetición de pruebas y aumen-
ta así la seguridad del paciente y el 
tratamiento de su información.

El Hospital de la 
Plana renueva el 
equipamento de 
radiodiagnóstico
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Vila-real busca la ayuda de 
la Diputación para la CEM
La edil de Deportes, Silvia Gómez, pide al Gobierno provincial una 
aportación para la zona de atletismo de la Ciutat Esportiva Municipal

La concejala de Deportes y Salud, 
Silvia Gómez, ha mantenido 

una reunión con el diputado pro-
vincial de Deportes, Luis Martínez, 
para establecer futuras líneas de 
colaboración entre ambos organis-
mos en particular en todo aquello 
relacionado con la Ciutat Esportiva 
Municipal (CEM). Gómez ha valo-
rado la cordialidad del encuentro y 
la voluntad “de buscar soluciones 
que nos permitan abrir la nueva 
infraestructura con todas las garan-
tías y dar el servicio que merecen 
nuestros clubs”, señala Gómez, en 
alusión al equipamiento de la zona 
de atletismo. 

En concreto, la concejal de Depor-
tes recuerda que la Ciutat Esportiva 
Municipal ha supuesto un esfuerzo 
económico muy importante para 
las arcas municipales sin contar con 
ayuda de ninguna otra Administra-
ción, “como sí ha ocurrido en otros 
municipios de nuestro entorno”.  
La dotación ocupa más de 58.000 
metros cuadrados y tuvo un coste 
de unos 2,9 millones de euros. Esta 
circunstancia, sumada a los impre-
vistos en la obra, han hecho impo-
sible incorporar la pista de tartán de 
atletismo prevista inicialmente en 
el proyecto que, tras el acuerdo con 
el Club de Atletismo de Vila-real, se 
ha pospuesto hasta el próximo ejer-
cicio presupuestario. 

CONVENIO
“Lo que le pedimos a la Diputación 
es que ayude a Vila-real, tal como 
hemos visto en otros convenios de 
instalaciones deportivas en muni-
cipios de la provincia, para que la 
zona de atletismo pueda incorpo-
rar cuanto antes el tartán”, señala 
Gómez, quien incide en la necesa-
ria colaboración de la corporación 
provincial “sobre todo ahora que 
hemos tenido que aplicar un plan 
de ajuste como consecuencia de las 
sentencias acumuladas y los em-

La instalación deportiva dará cabida a diferentes disciplinas.

pastres del PP y su impacto en las 
cuentas municipales”. 

La instalación de este material, 
necesario para la práctica del atle-
tismo y los entrenamientos, tiene 
un coste estimado de entre 80.000 y 
100.000 euros.

Tras el encuentro con Martínez, el 
departamento de Deportes y Salud 
presentará a la Diputación una me-
moria del proyecto de instalación 
del tartán en la Ciudad Deportiva 
para solicitar a Presidencia la firma 
de un convenio singular que per-
mita hacer frente a este pago. 

Gómez ha agradecido también 
al diputado provincial de Deportes 
el ofrecimiento para que los miem-
bros del Club de Atletismo Vila-real 
puedan hacer uso de las instalacio-
nes provinciales mientras se da una 
solución a la zona municipal pen-
diente de ejecutar. H

Gómez recuerda 
que la Diputación ha 
firmado convenios 
por instalaciones 
deportivas con otros 
municipios 

El coste estimado 
para la construcción 
de la zona de 
atletismo oscila 
entre los 80.000 y los 
100.000 euros

Martínez y Gómez mantuvieron un encuentro para abordar la colaboración provincial en deportes.

Q La Concejalía de Agri-
cultura, Medio Ambiente y 
Cambio Climático quiere im-
pulsar el uso de la bicicleta se 
plantea renovar el parque del 
servicio de alquiler, BiciVila’t, 
y sumar algunas eléctricas 
para crear nuevas bases en la 
la periferia. Para ejecutarlo, el 
consistorio ha solicitado una 
subvención autonómica de 
alrededor de 30.000 euros, 
con el objetivo de que esta ac-
tuación pueda completarse 
sin que afecte en exceso a las 
arcas municipales.

; en corto
Bicivila’t opta a una 
ayuda de 30.000 euros

Q La Policía Local ha deteni-
do a dos cazadores furtivos-
de 44 años y vecinos de Betxí, 
tras sorprenderlos llevando 
escopetas y cazando cerca de 
una zona de masets, práctica 
prohibida en el término mu-
nicipal. La caza furtiva gene-
ra quejas vecinales y conlleva 
sanciones importantes en 
aplicación de la Ley 13/2004 
de Caza de la Comunidad 
Valenciana de entre 100 y 
15.000 euros, retirada de li-
cencia e inhabilitación según 
la gravedad de la infracción.

La policía detiene a 
dos cazadores furtivos

Q La asociación de vecinos 
de la partida Madrigal han 
trasmitido su preocupación 
por el estado de abandono 
en que se encuentran las par-
celas y las fincas que rodean 
sus viviendas que suponen 
un “elevado riesgo de in-
cendio”. Se trata de parcelas 
privadas que en su mayoría 
no han sido limpiadas ni 
adecuadas por sus dueños, 
de modo que suponen “un 
auténtico peligro”, según 
manifestó el presidente de la 
asociación de vecinos de la 
zona, Jesús Fernández.

Preocupación por el 
abandono de solares

Q El Ayuntamiento valora 
adecuar el albergue de la 
Mare de Déu de Gràcia en 
2017 para hacer frente a su 
elevada demanda. “Es nece-
sario pintar la fachada exte-
rior pero, sobre todo, el inte-
rior, desde las habitaciones y 
las terrazas a las salas comu-
nes y la cocinas, porque hace 
muchos años que no se ha 
hecho una actuación de este 
tipo”, explica la edil del Ter-
met, Rosario Royo, que cifró 
en unos 10.000 euros el coste 
de las obras que se adjudica-
rían a empresas locales.

El consistorio valora la 
mejora del albergue

Q El proyecto de Mediación Po-
licial crece para sumar reconoci-
miento internacional. La Policía 
Local ha presentado, a instancias 
del Comité Hábitat español, la 
implementación de la policía me-
diadora al Concurso Internacional 
de Buenas Prácticas de Naciones 
Unidas Dubai 2017, en el que se 
premiarán las mejores iniciativas 
de mejora de la convivencia y la 
calidad de vida en hábitats ur-
banos. “Es un certamen de gran 
prestigio, en el que concurren 
proyectos innovadores y de me-
jora de la vida ciudadana de todo 
el mundo. Sabemos que es muy 
complicado pasar las fases y obte-
ner el premio, pero para nosotros 
es un orgullo estar ahí, poder pre-
sentar nuestra policía mediadora 
y poner en valor el trabajo pio-
nero que venimos desarrollando 
en una materia en la que Vila-real 
es ya todo un referente”, señala el 
concejal de Seguridad Ciudada-
na, Javier Serralvo.  Es la segunda 
ocasión en que el Ayuntamiento 
participa en el certamen de bue-
nas prácticas sobre asentamientos 
urbanos de Naciones Unidas. En 
el año 2012, la Policía Local ya 
obtuvo una mención “Good” en 
el concurso de Dubai para el pro-
yecto de policía comunitaria. H

La mediación 
policial opta a un 
premio de buenas 
prácticas en Dubai
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La plaza junto al Madrigal 
luce su renovada imagen
El nuevo espacio diáfano con una zona de arbolado sumará a su 
diseño un monumento que se escogerá de forma participativa

Los vecinos y visitantes que 
acudieron al partido Villarreal-

Mónaco del pasado 17 de agosto 
fueron de los primeros en disfrutar 
del nuevo diseño de los exteriores 
del campo de fútbol de los amari-
llos. Una imagen que corresponde 
a la primera fase del proyecto de 
remodelación de este espacio. Unas 
obras que arrancaron a mitad de 
junio con el derribo del pabellón 
Campió Llorens. 

Un edificio “disfuncional y ob-
soleto que ha dado un gran servi-
cio a la ciudad durante años, pero 
que causaba un gran impacto en el 
entorno del campo de fútbol poco 
estético y útil”, explica el concejal 
de Territorio, Emilio Obiol. El edil 
recuerda que el proyecto, coordi-
nado con los servicios técnicos del 
Villarreal CF, respeta los principios 
de austeridad -con un presupuesto 
de 150.000 euros- y el “urbanismo 
para las personas” que defiende el 
consistorio, ya que “es sutil, de de-
talle y logra un resultado muy posi-
tivo con poco”. 

Con este objetivo, se ha creado 
una plaza diáfana con pavimento 
antideslizante de tonos grises dise-
ñado exclusivamente para el espa-
cio con características específicas 
de flexibilidad y durabilidad. Ade-
más, se ha marcado con un azulejo 
de otra tonalidad la superficie que 
ocupaba el pabellón, consiguien-
do “una nueva plaza muy digna, 
única en la ciudad, apta para usos 
múltiples y con un excelente campo 
visual”, señala Obiol. 

Otro de los espacios resultantes 
del proyecto es el de aparcamiento. 
La remodelación ha permitido ob-
tener una zona más organizada y 
segura, sin líneas divisorias de hor-
migón, de manera que se mantie-
nen las 103 plazas disponibles, que 
en días de fútbol se destinarán a la 
logística televisiva y a los cuerpos y 
fuerzas de seguridad. 

Por otro lado, la acera de la calle 
Blasco Ibáñez que discurre junto al 
estadio se ha ampliado y unificado, 
creando un paseo desde este vial 
hasta la plaza del Llaurador con 
dos filas de plataneros, que son “los 

La nueva imagen de la plaza dota de mayor visibilidad al campo.

árboles que había antiguamente en 
la calle Ermita y que recordarán al 
Passeig de l’Estació una vez crez-
can, proporcionando sombra y un 
espacio donde sentarse, con la ins-
talación de bancos”. El paseo ocupa 
el espacio de las actuales terrazas, 
que se reubicarán en tarimas en el 
espacio de aparcamiento de la acera 
de enfrente, delante de los locales. 

ESCULTURA
Otro de los elementos que está pre-
visto incorporar a este nuevo espa-
cio es un “símbolo representativo” 
de la ciudad y la afición amarilla. 
Por este motivo, el alcalde, José Ben-
lloch, se reunió con la la Agrupación 
de Peñas del Villarreal. La entidad 
quiere iniciar un proceso participa-
tivo, que concluirá el próximo año, 
para proponer un monumento que 
sirva de punto de encuentro y refe-
rencia para la afición según detalló 
el presidente de la agrupación, José 
Luis Alcón. H

“Es una nueva plaza 
muy digna, única en 
la ciudad, apta para 
usos múltiples y con 
un excelente campo 
visual”, señala Obiol

La Agrupación de 
Peñas del Villarreal 
abrirá una consulta 
para proponer 
un monumento 
representativo

Plantean una nueva zona verde
Q pRopUESTA. El Ayunta-
miento a través del departa-
mento de Territorio, estudia 
llevar a cabo un nuevo proyec-
to ligado a la agricultura, esta 
vez utilizando la parcela de 
titularidad municipal que ocu-
pa el antiguo cauce del Barran-
quet --desde hace unos años 
canalizado adecuadamente 
por el subsuelo de la avenida 
Cardenal Tarancón-- desde la 
actual pasarela que da acceso 
desde este vial al jardín Jaume 
I y hasta llegar a la calle Consti-

tución. Así lo ha confirmado el 
concejal del área, Emilio Obiol, 
quien explica que “el objetivo 
de este plan es recrear la histo-
ria agraria de la ciudad, crean-
do un paseo en el que tendrán 
una especial presencia aquellas 
especies vegetales y arbóreas 
que se cultivaban en el térmi-
no municipal con anterioridad 
a la llegada de los cítricos”. El 
nuevo espacio verde que se 
plantea desde el consistorio  se 
extiende a lo largo de algo más 
de 150 metros.H

Economía ayuda a crear 
51 nuevos negocios 

“Creemos que las cifras son 
muy positivas, más si tenemos en 
cuenta que el porcentaje de firmas 
que continuan activas alcanza el 
65%; desde Economía apostamos 
por proporcionar las herramien-
tas necesarias para crecer en este 
mundo empresarial, ya que tan 
difícil es constituir una empresa 
como mantenerse para tener éxi-
to”, manifestó Ochando. 

Respecto a las causas que han 
llevado a ese 35% de emprende-
dores a descartar seguir con su 
proyecto, aunque son muy va-
riadas todas coinciden en que las 
previsiones de ingresos no se han 
cumplido y no pueden cubrir los 
gastos de la actividad. ra ofrecer 
una atención completa. Algunos 
han vuelto al mercado laboral por 
cuenta ajena. H

La Concejalía de Economía, a 
través de la Agencia de Desarrollo 
Local, ha atendido a más de 675 
emprendedores y ha ayudado a 
poner en marcha medio centenar 
de negocios en el municipio des-
de principios del 2015. 

El área que ahora encabeza el 
concejal Xavi Ochando cuenta 
con dos puntos de atención al em-
prendedor (PAE), que se gestiona, 
por un lado, gracias a la participa-
ción del Ayuntamiento de Vila-
real en el Consorcio del Pacto de 
la Cerámica y, por otra parte, por 
su colaboración con la Cámara de 
Comercio de Castellón.

Existen dos puntos de atención al emprendedor. 

La Agencia de Desarrollo 
ha atendido a 675 
emprendedores en 2015

PROMOVENT I POTENCIANT LA CREATIVITAT I EMPRENEDORIA JUVENIL

http://creative.provincia.pc.it/Default.asp?setta=EN

Ajuntament
de

Vila-real



La Conselleria de Vivienda, 
Obras Públicas y Vertebración 

del Territorio ha hecho pública la 
licitación de la redacción del pro-
yecto de construcción de la ronda 
Suroeste de Vila-real, que se unirá 
la CV-10 con la N-340.

Así lo ha dado a conocer el con-
cejal de Territorio, Emilio M. Obiol, 
tras la publicación en el Diari Ofi-
cial de la Comunitat Valenciana 
(DOCV), donde se estipula que las 
empresas interesadas en redactar 
el proyecto tienen hasta el 20 de 
septiembre para presentar sus pro-
puestas, para las que se han previs-
to 169.400 euros y un plazo máxi-
mo de ejecución de 15 meses que el 
propio Obiol espera acortar. 

El concejal reitera que “el actual 
proyecto, fundamental, comple-
tamente realista y que no busca 
otros intereses que no sean los de 
la ciudad, va a salir adelante muy 
pronto” y asegura que “confío en 
que la empresa que se encargue de 
redactarlo pueda reducir plazos y, 
con nuestra ayuda y colaboración 
directa y activa, lo tenga antes de 15 
meses, porque se trata del gran pro-
yecto de infraestructuras viales del 
primer cuarto del siglo XXI”.

CAMINO A LA EJECUCIÓN
Tras este período, el siguiente paso 
será la adjudicación e inicio de las 
obras de construcción para que el 
vial “sea una realidad en los pri-
meros meses del 2019, si todo sale 
según lo previsto”, explica. 

El objetivo de la Concejalía de Te-
rritorio, dice Obiol, es que la nueva 
ronda tenga operatividad esta mis-
ma legislatura, “cuanto antes, para 
que tanto los turismos como los 
vehículos de gran tonelaje puedan 
transitar por la carretera, que prevé 
contar también con un carril bici 
anexo e, incluso, alguna zona de 

paseo adjunta”. 
“Esta carretera mejorará la cali-

dad de vida de los vecinos, porque 
además será un foco de atracción 
para nuevas empresas y para la 
creación de empleo”, señala, y aña-
de que “de este modo, este equipo 
de gobierno cumple la palabra de 
dotar a la ciudad de una infraes-
tructura que el PP no quiso o no 
supo construir”.

En este sentido, el edil recuerda 
que “ha sido este gobierno el que 
ha tenido que pagar, con el dinero 
de todos los contribuyentes, los 4,6 
millones por la ocupación directa e 
inaudita que hizo el PP en los terre-
nos de los propietarios, algo que no 
ha ocurrido en las rondas de Burria-
na, Castellón o Nules, donde la an-
tigua Generalitat sí se hizo cargo”.  
Obiol agradeció que el actual Go-
bierno autonómico haya asumido 
este compromiso histórico. H

La redacción de la ronda 
Suroeste sale a licitación 
Tras este primer paso de la Generalitat, el eje podría estar para el 2019

La construcción permitirá mejorar la labor del sector empresarial. 
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Infraestructura 
clave para el 
desarrollo local

Obiol ha agradecido a 
la Generalitat, así como al 
President, Ximo Puig, y a la 
consellera del área, María 
José Salvador, este paso para 
“disponer de una infraes-
tructura viaria clave para el 
desarrollo económico, no 
solo de Vila-real, sino de 
toda la comarca” y ha indi-
cado que “este equipo de 
gobierno ha demostrado 
que se toma en serio las ne-
cesidades de Vila-real y que 
gestiona y trabaja de forma 
discreta y sin aspavientos”.

Buscan impulsar el 
comercio de proximidad 
Q prOpUEstA. Las concejalías 
de Economía y Participación 
Ciudadana pondrán en marcha 
un proyecto para impulsar los 
comercios de cada barrio del 
municipio en el último trimes-
tre del año. La iniciativa cuenta 
con el apoyo de la Federación 
de Asociaciones de Vecinos y la 
Unión de Comercio (Ucovi).  En 
breve comenzarán las reuniones 
con las 14 asociaciones vecinales.

; en corto
Jornada de Salud 
Mental en El Molí
Q sALUd. La Fundación 
Manantial organiza junto a 
la Fundació Primavera la I 
Jornada de Salud Mental en 
la Comunidad Valenciana. 
El acto tendrá lugar el  23 de 
septiembre en el Centro de 
Congresos y Convenciones 
El Molí y contará con la po-
nencia de expertos.

24 horas de básquet con La Merla
Q ArrAIGO. Un total de 16 equipos se han dado cita en la 36 edición 
del 24 horas de básquet organizado por la peña La Merla, la más vetera-
na de las comarcas del norte, que ha contado con una exhibición, gracias 
a ACUDIM y COCEMFE, de jugadores con sillas de ruedas.

Campaña de ayuda 
para la vuelta al cole
Q rECOGIdA. Un año más, 
Cruz Roja en colaboración 
con la Fundación Solidaridad 
de los centros Carrefour pone 
en marcha la campaña de 
recogida de material escolar 
para los colectivos más desfa-
vorecidos. La asociación local 
recogerá las donaciones los 
días 2 y 3 de septiembre. H

Vila-real acogerá una 
oficina juvenil comarcal
Q sErVICIO. El Espai Jove se 
convertirá en la sede comarcal 
de la Xarxa Jove que, a nivel au-
tonómico, sustituirá al antiguo 
Institut Valencià de la Joventut.
El Ayuntamiento se encuentra 
en estos momentos a expensas 
de la Generalitat Valenciana, 
que prevé resolver en breve el 
concurso público por el que 
otorgará a una empresa la ges-
tión de las distintas oficinas.

Juventud lanza una nueva línea 
de ayuda a estudiantes Erasmus

Erasmus en el curso 2015-16”.
El documento permanecerá en 

exposición al público hasta el próxi-
mo 7 de septiembre, momento en el 
que se hará la publicación definiti-
va y luego se podrán presentar las 
solicitudes. 

Por segundo año el consistorio 
lanza “estas ayudas pioneras para 
universitarios que tengan apro-
bada una beca Erasmus”, indica 
Ochando, y que complementan la 
aportación realizada por el Gobier-

La Concejalía de Juventud ha 
convocado una nueva edición de 
las ayudas para universitarios de la 
ciudad con becas Erasmus.

Así lo ha anunciado el edil del 
área, Xavier Ochando, que ha ex-
plicado que “el Boletín Oficial de 
la Provincia (BOP) ya ha hecho la 
publicación provisional de las ba-
ses reguladoras para la concesión 
de estas subvenciones para los estu-
diantes empadronados en Vila-real 
que sean beneficiarios de una beca Ochando detalló las características de este pionero plan municipal.

La partida asciende a 10.000 euros y se concederán un 
máximo de 50 becas a universitarios de la ciudad

no central. Ochando recuerda que 
la partida presupuestaria cuenta 
con un importe de 10.000 euros, 
que se repartirán en un máximo de 
50 becas que servirán para sufragar 
parcialmente los gastos adicionales 
derivados de la movilidad de los 
estudiantes por un importe míni-
mo de 200 euros y un máximo de 
1.000 euros por alumno. 

Las solicitudes se podrán realizar 
mediante instancia en el Registro 
General del Ayuntamiento y el pla-
zo de presentación será de 10 días 
hábiles, contados a partir del día si-
guiente de la publicación definitiva 
de las bases en el BOP.  H



Vila-real vol augmentar la fa-
mília gegantera amb el doble 

objectiu d’impulsar la promoció del 
patrimoni i les tradicions locals i, al 
mateix temps, involucrar el públic 
infantil. Es tracta, tal com va expli-
car el primer tinent d’alcalde i regi-
dor de Tradicions i de Normalitza-
ció Lingüística, Pasqual Batalla, de 
crear dos nous gegants, però a una 
escala menor amb la finalitat que 
puguen portar-los els xiquets.

D’aquesta manera, a Pasqualet, 
Marigracieta, Jaumet i Pinella, se 
sumaran dos gegants més. “Seran 
de nova creació, que tinguen relació 
amb la tradició de la ciutat i també 
amb el món infantil per a atraure 
l’atenció dels més xicotets de la 
casa”, va explicar Batalla.

“Es tracta d’una idea que par-
lem amb la Colla Gegantera, que 
va nàixer l’agost del 2015, durant 
la segona trobada que va tenir lloc 
durant les festes patronals de Sant 
Pasqual --va explicar el portaveu 
municipal de Compromís--, enca-
ra que per falta de temps i també a 
causa del pla d’ajust pressupostari 
engegat, és un projecte que ajornem 
al 2017, amb la finalitat de presen-
tar-los en societat en les pròximes 
festes de maig”.

COST ASSUMIBLE
La previsió és que l’artista encarre-
gat del treball siga el mateix que va 
recuperar, amb noves caracterís-
tiques i un pes inferior, però man-
tenint els seus trets originals, els 
gegants de la localitat. Es tracta de 
l’escultor i mestre geganter català 
Toni Mujal. 

“El cost no serà molt elevat i 
serà perfectament assumible en els 
comptes del 2017”, va comentar el 
regidor de Tradicions, que aposta 
per potenciar la seua presència en 
els col•legis una vegada finalitzen 

els festejos en honor a Sant Pas-
qual fins que acabe el curs escolar. 
“L’objectiu és que els xiquets pu-
guen portar-los”, va afegir l’edil.

A més, el responsable de Tradi-
cions va avançar que l’objectiu de la 
Regidoria que encapçala és que si-
guen els més joves els que treballen 
el disseny i el nom de les futures 
figures, una tasca a partir de la qual 
l’artista geganter crearia la parella , 
xic i xica, de gegants.

Cal recordar que la Regidoria que 
encapçala i l’Associació Cultural El 
Trull de Vila-real van crear a l’agost 
del 2015, dins del projecte Gegants 
2.0, l’Associació Cultural i Colla Ge-
gantera de Vila-real. Una iniciativa 
que va servir per a culminar el pro-
jecte iniciat el 2013 per part del Trull 
que, coincidint amb els 25 anys de 
la seua fundació, va impulsar la re-
producció dels populars gegants de 
la ciutat.h

Tradicions vol augmentar 
la família gegantera
La proposta és afegir dos gegants que puguen portar els més joves

Els gegants van estrenar una imatge renovada fa uns anys.
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Els més joves ja 
han conegut de 
prop els gegants

La Regidoria de Tradi-
cions i la Colla Gegantera 
de Vila-real van apropar 
Pasqualet i Marigracieta als 
col·legis de la ciutat. Durant 
els mesos d’abril i maig, 
l’activitat Gegants a l’escola 
va visitar els centres edu-
catius tots els dimarts i di-
vendres, amb l’objectiu que 
els més menuts pogueren 
conéixer aquests dos em-
blemes de la ciutat que al 
llarg de la seua història han 
evolucionat i s’han adaptat 
als nous temps.

Apaval recupera el 
concurs de Reclam
L’Associació de Paranyers Apa-
val ha recuperat el concurs de 
Reclam Bucal, previst el 3 de 
setembre, i pretén reimpulsar 
l’escola d’aquesta modalitat de 
caça enfocada, principalment, 
als més joves. L’entitat compta 
amb l’ajuda del consistori, des-
prés del conveni signat entre les 
dues parts. Des de l’equip de go-
vern consideren que el concurs 
és una mostra “d’art ancestral”.

; en curt
El PP urgeix abonar el 
programa Xarxa Llibres
El PP demana que el “des-
control econòmic” de 
l’Ajuntament no afecte el 
pagament del programa 
Xarxa Llibres. Exigeixen que 
“s’agilitzen els tràmits per 
a abonar els 100 euros de la 
segona fase del programa” i 
realitzar el seu pagament “al 
més aviat possible”.

Vila-real imparteix un nou curs 
intensiu de Mediació Policial

La formació intensiva consta-
rà de 40 hores, amb ponents com 
la inspectora i responsable de la 
Unitat de Mediació Policial de Vila-
real, Rosana Gallardo, que destaca 
la importància de la col·laboració 
per a impulsar accions formatives 
“que han de consolidar la mediació 
policial com a eina útil, que funcio-
na, irrenunciable per a la gestió de 
conflictes amb la coresponsabilitza-
ció de la Policia Local, i que a més 
fomenta el canvi de paradigma 

La Policia Local, la Càtedra de 
Mediació policial i l’Ivaspe, han 
programat per al pròxim mes de 
setembre la primera de les accions 
formatives conjuntes, amb un curs 
intensiu en Mediació Policial que 
s’impartirà en la Prefectura de la 
Policia Local del 19 al 23 de setem-
bre. El seminari s’emmarca en la 
línia de col·laboració empresa entre 
els tres organismes amb l’objectiu 
d’impulsar a Vila-real una escola de 
mediació policial dins de l’Ivaspe.La ciutat és un referent nacional i internacional en la matèria.

L’activitat, que es realitza aquest mes, és la primera de 
les accions formatives conjuntes amb l’UJI i l’IVASPE

policial”. En les sessions, els partici-
pants rebran coneixements teòrics i 
pràctics que els permetran adquirir 
les competències necessàries per a 
exercir la funció de mediador poli-
cial. Per a això, el programa consta 
d’altres ponents com la directora 
de la Càtedra de Mediació Policial 
de l’Ajuntament de Vila-real i l’UJI, 
Carmen Lázaro, l’oficial Adrián 
Hierro o l’expert en comunicació 
no verbal científica Javier Torregro-
sa. 

La inscripció, amb places limita-
des, ha de formalitzar-se a través 
de l’adreça electrònica ‘policia.vr@
gmail.com’. h

Arranca el 19é festival 
de curts Cineculpable

cipar ja que “es repartiran 7.800 
euros en premis als millors curts”.

Les obres poden remetre’s per 
correu postal a l’Ajuntament de 
Vila-real o a través de la platafor-
ma Festhome. “Aquesta platafor-
ma permet que els participants 
envien els treballs de manera 
telemàtica, així s’aconsegueix 
que gent d’altres països que no 
s’havien presentat mai se sumen 
al festival incrementant d’aquesta 
manera tant la participació com la 
qualitat dels treballs a concurs”, 
valora Ochando que destaca la vi-
gència de Cineculpable. h

El Festival Internacional de 
Curtmetratges Cineculpable, pro-
mogut per la Regidoria de Joven-
tut, ha publicat les bases de la 19a 
edició. A partir del 7 de setembre, 
recorda el regidor de l’àrea, Xa-
vier Ochando, “s’entendran defi-
nitivament aprovades i es podran 
començar a presentar els originals 
per al certamen fins al pròxim 30 
de setembre” i ha animat a parti-

Cineculpable ha superat la majoria d’edat amb bona salut.

Enguany es repartiran 
7.800 euros en premis en 
diferents categories



La nueva edición del Taller de 
Empleo ha clausurado este ve-

rano nueve intensos meses de for-
mación y prácticas con la entrega 
de diplomas a los 12 alumnos que 
se han formado en la rama de even-
tos y a los 12 de la vertiente socios-
anitaria. El alcalde, José Benlloch, y 
la entonces concejala de Economía, 
María Dolores Parra, acompañados 
por el director general de Planifi-
cación y Servicios del Servef, Juan 
Ángel Poyatos; y la jefa de Servicio 
Territorial de Formación para el 
Empleo, Rosario Tena, hicieron en-
trega de los títulos. 

“Estamos muy satisfechos por 
el alto nivel formativo adquirido 
por los alumnos de esta edición y 
por las nuevas oportunidades de 
inserción laboral que encontrarán 
gracias a esta iniciativa”, explica 
Benlloch, quien recuerda que am-
bos talleres suponen “vetas poten-
ciales de mercado laboral”, como 
son la asistencia a dependientes y la 
organización de eventos.

Benlloch recuerda que son ejes 
que “casan con dos de las apuestas 
de futuro de la ciudad, como son 
las marcas de Ciudad del Deporte 
y la Salud y Ciudad de Festivales, 
Congresos y Eventos y que forma 
parte de nuestro compromiso a la 
hora de ofrecer una formación di-
ferenciadora que no sature a la pro-
vincia con demasiadas personas 
con la misma especialidad”. 

Por su parte, Parra, destaca que 
el 18% de alumnos de la anterior 
edición encontraron empleo, ha 
anunciado que ya se trabaja en una 
próxima convocatoria, que contará 
con importantes novedades. “Si 
los participantes han tenido ahora 
nueve meses de formación y prác-
ticas remuneradas -dos más que en 
la anterior-, la siguiente tendrá una 
duración de 12 meses”, explica. 

Además, los inscritos, en lugar de 
recibir un certificado de profesiona-
lidad, podrán recibir dos tipos, ya 
que “se establecerá el grado 1 y el 
2, ofreciendo la oportunidad de for-
marse y progresar a personas que 
no tienen ningún tipo de estudio, 
que mediante los exámenes oficia-
les podrán estudiar y también reci-
bir un sueldo”.

AYUDA AUTONÓMICA
La actual edición, que ha tenido un 
coste de 367.607 euros, de los que 
329.667,84 están subvencionados 
por la Generalitat, se ha dirigido a 
desempleados mayores de 25 años 
con especiales dificultades de inser-
ción laboral. 

Con todo, desde el consistorio ya 
han perfilado la próxima convo-
catoria con un total de cinco áreas 
formativas, a falta de saber qué iti-
nerarios concederá la Generalitat.H

El Taller de Empleo cierra 
y diploma a 24 alumnos
Esta edición ha contado con una dotación total de 367.607 euros

Los alumnos recibieron sus diplomas acreditativos de la formación.
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Economía pide 
cinco talleres de 
empleo 

Economía ha solicitado 
cinco modalidades para los 
nuevos talleres de empleo 
con perfiles más variados 
de trabajadores. Entre los 
itinerarios se encuentran 
las actividades auxiliares 
en agricultura, limpieza de 
superficies y mobiliario en 
edificios y locales, una rama 
de atención sociosanitaria a 
personas en domicilio, otra 
de operaciones básicas de 
cocina y otra relacionada 
con las tareas básicas de ser-
vicio de restaurante y bar.

Adjudican el primer 

panteón municipal

camente libres las quintas filas de 
nichos, a la vez de ganar espacio en 
el recinto.

La concejala del área, Rosario 
Royo, confía en la buena aceptación 
de este tipo de panteones, ya que da 
la posibilidad a una misma familia 
de enterrar a sus seres queridos en 
el mismo espacio. De hecho, hasta 
la fecha se han construido cinco in-
fraestructuras verticales, las cuales 
disponen de tres sepulturas cada 
una. H

El Ayuntamiento ya ha adjudica-
do la primera concesión de los pan-
teones municipales construidos el 
pasado año en el cementerio y con-
templa su ampliación en un futuro, 
dependiendo de las necesidades.

La infraestructura se encuentra 
ubicada en los alrededores de la 
zona central del camposanto donde 
ya se ubican varios panteones, que 
pretende absorber la demanda de 
espacio accesible del recinto, pues 
en muchas ocasiones quedan úni-El camposanto municipal dispone de varias de estas construcciones. 

El consistorio valora construir nuevos espacios que se 
sumarían a los cinco actuales si existe demanda

Q La Unidad Canina de la 
Policía Local se ha quedado 
sin uno de sus emblemas. 
Hace unas semanas falle-
ció Jazz, un pastor alemán 
de tres años que pertenecía 
a la unidad. Su muerte se 
produjo de forma repentina 
y ha causado una “enorme 
tristeza” entre los integrantes 
de este cuerpo de seguridad. 
Jazz estaba especializado en 
la búsqueda de estupefacien-
tes.

; en corto
La Unidad Canina 
llora la muerte de Jazz

Q Vila-real ha hecho público 
el expediente de aprobación 
del convenio de colabora-
ción entre el Ayuntamiento 
y la Universitat Jaume I (UJI) 
para la actualización de la cá-
tedra de Innovación Cerámi-
ca Ciutat de Vila-real. Tiene 
por objeto la renovación de 
la cátedra con una duración 
de 3 años y finalizará el 31 
de diciembre del 2018. Tal y 
como publicó el Boletín Ofi-
cial de la Provincia, la aporta-
ción correspondiente al 2016, 
50.000 euros, se realizará en 
un único pago.

Regulan los pagos de 
la cátedra cerámica

Q Fundació Caixa Rural, con 
la colaboración de “El Bres-
sol”, la Diputación y el Ayun-
tamiento, han organizado un 
concurso de pintura rápida 
que se celebrará el próximo 
día 3 de septiembre en distin-
tas zonas de Vila-real, donde 
los artistas podrán crear con 
total libertad sus obras bajo la 
temática “Vila-real y sus rin-
cones más representativos”. 
Se repartirán 600 euros en 
premios y las obras ganado-
ras serán expuestas en dos de 
las salas de exposiciones del 
Centro Social.

I Concurso de pintura 
rápida de Caixa Rural

Q El director general de Pla-
nificación y Servicios del Ser-
vef, Juan Ángel Poyatos, ha 
participado en una jornada 
informativa del Plan Avalem 
Joves de la Generalitat Valen-
ciana. Poyatos ha explicado 
los detalles de este programa 
de fomento del empleo que 
cuenta con varias líneas de 
acción entre las que está la 
posibilidad de adquirir una 
primera experiencia laboral 
a través de la contratación 
subvencionada por parte de 
las administraciones públi-
cas, en la línea del programa 
Vilabeca.

Presentación del plan 
Avalem Joves 

Q Ante el avistamiento de 
un grupo de visones america-
nos en la zona de la Llum de 
Tol, situada en el margen dere-
cho del río Millars y a casi un 
kilómetro aguas arriba del Ter-
met de la Mare de Déu de Grà-
cia, el Consorci de la Desem-
bocadura del Millars iniciará 
nuevas capturas para apartar 
estos animales del tramo bajo 
del cauce.

Los visones, dos ejemplares 
adultos y tres crías, fueron fo-
tografiados por dos vecinos 
mientras corrían y nadaban 
por una isleta de grava que se 
forma a la salida de la central 
hidroeléctrica cuando deja de 
funcionar. Pese a su pequeña 
apariencia, desde el Consorci 
apuntan que la gran capacidad 
que poseen los visones para 
colonizar nuevos territorios 
los convierte en “una amenaza 
para las especies autóctonas”. 

Por ese motivo, este animal 
fue incluido en el Catálogo 
Español de Especies Exóticas 
Invasoras, siendo la provincia 
de Castellón una de los seis 
territorios en España donde 
existen poblaciones de visones 
americanos.

Según informa la entidad, 
esta especie “está presente en 
el río Millars desde hace unos 
25 años, a partir de individuos 
huidos o de liberaciones inten-
cionadas de varias granjas de 
piel”, una de ellas localizada 
en Viver y la otra en la provin-
cia de Teruel. En el 2001, más 
de 13.000 animales consiguie-
ron escapar de la instalación 
peletera turolense, mientras 
que otros 20.000 se dieron a la 
fuga en Viver.

Estos visones son mustéli-
dos originarios de Norteamé-
rica introducidos en Europa 
a partir de 1920 para iniciar el 
negocio con sus pieles. H

El Consorci del 
Millars atajará 
la presencia de 
visones invasores



Ajuntament i Generalitat 
treballen junts pel CTE
La intenció és “aprofitar al màxim” el Centre de Tecnificació Esportiva

L’alcalde, José Benlloch, i el pre-
sident de la Generalitat, Ximo 

Puig, han visitat el Centre de Tec-
nificació Esportiva (CTE), amb 
l’objectiu de valorar les possibilitats 
perquè “els valencians i valencianes 
puguen aprofitar al màxim unes 
instal·lacions que van costar 28 mi-
lions d’euros sense comptar amb 
un projecte ni planificació que do-
nara viabilitat a la infraestructura”. 

“El CTE és un dels anomenats 
‘elefants blancs’ que hem trobat 
en la Generalitat, edificis i infra-
estructures buides de contingut”, 
assenyala Puig, que s’ha com-
promés a treballar de la mà amb 
l’Ajuntament per a abordar el futur 
del centre d’elit. 

En aquesta línia, l’alcalde ha 
reiterat la intenció del consisto-
ri d’avançar en les negociacions 
amb la Universitat Jaume I amb 
l’objectiu que el campus castello-
nenc s’incorpore al projecte. “L’UJI 
ja ha manifestat que veu amb bons 
ulls poder impartir algun tipus de 
màster o curs a Vila-real, encara 
que el nostre objectiu, com ja hem 
defensat en múltiples ocasions, 
és que poguera instal·lar-se al-
gun grau relacionat amb la salut i 
l’esport, aprofitant tant el CTE i la 
resta d’instal·lacions esportives de 

El president Puig i una representació municipal van visitar les instal·lacions esportives.

sumir la gestió i vam poder obrir 
part del complex, amb el cost de 
manteniment que això comporta”, 
detalla. En concret, l’alcalde estima 
que “obrir el Centre de Tecnificació 
Esportiva pot costar al voltant d’un 
milió d’euros a l’any”. 

“Hem fet un esforç per a posar en 
funcionament almenys la piscina i 
el pavelló, però hem de mirar cap 
al futur. Si depenguera de nosaltres 
mai hauríem demanat un centre es-
portiu de 28 milions d’euros. Però 
ara hem de cercar solucions perquè 
el CTE siga un focus d’oportunitats 
no solament per a la ciutat sinó per 
a tota la comarca i la Comunitat”, 
agrega. També el president s’ha ma-
nifestat en aquests termes. “Aquest 
és un centre que pot tenir una gran 
dimensió de futur, si som capaços 
d’articular un nou projecte que, si 
és possible, estiga vinculat a la Uni-
versitat”, assenyala Puig.

Amb aquest objectiu, l’alcalde 
ha anunciat una pròxima visita del 
rector de la Universitat Jaume I a 
les instal·lacions. “Volem començar 
a treballar en el que podria ser el 
futur del Centre de Tecnificació Es-
portiva, perquè una infraestructura 
que hem pagat tots els valencians 
siga un focus d’oportunitats que 
tots puguem aprofitar”, conclou. H 

Puig defineix el 
centre d’elit com 
un “elefant blanc“, 
un edifici buit de 
contingut que, 
apunta, cal aprofitar

Vila-real com l’hospital universitari 
de la Plana”, recorda. 

El Centre de Tecnificació Espor-
tiva, construït per la Generalitat 
i inaugurat el 2011 no va poder 
posar-se en funcionament parcial-
ment fins a l’any 2014, gràcies al 
conveni d’encàrrec de gestió signat 
per l’alcalde i l’aleshores conselle-
ra. “No podíem permetre que un 
centre d’aquestes dimensions, que 
havia costat tants diners, estiguera 
parat pel Consell, per la qual cosa, 
a través d’aquest conveni, vam as-
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N Recepció de la presidenta de Creu Roja

L’alcalde, José Benlloch, ha 
rebut la nova presidenta de 
Creu Roja Castelló, la vila-
realenca Omayra Serrano, 

acompanyada de la responsa-
ble local de Creu Roja, María 
Arrufat, i el coordinador pro-
vincial, Rubén Peris.

N Música i esport per l’Arenal Sound

La plaça Major i el pavelló 
Bancaixa van rebre  l’Arenal 
Sound. Més de 30 equips de 
futbol sala, bàsquet i hand-

bol, formats per assistents al 
festival musical d’estiu, han 
mesurat les forces en la I Are-
nal Sound Cup.

N Nou conveni amb Adavi

L’Associació d’Aturats de 
Vila-real (Adavi), encapçalats 
pel seu president, Miguel 
Adsuara, han signat el primer 

conveni de col·laboració amb 
l’ens, al qual l’Ajuntament 
aportarà 20.000 euros per a 
promocionar l’ocupació.

Policia local Vila-REal
oTRa FoRMa DE "HacERPolicÍa"

Nuestro compromiso: 
"El servicio a la ciudadanía"policia@ajvila-real.es        http://policia.vila-real.es

092
964 54 70 10
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Igualdad suma nuevos talleres a 
su programación cuatrimestral

empleabilidad, participación, rela-
ciones sociales y entretenimiento” 
y que contará con los talleres has-
ta ahora programados y que han 
cosechado un gran éxito en cada 
edición, como el de Inteligencia 
emocional, Risoterapia, Bollywo-
od, Patchwork, Diseño y patronaje, 
Danza oriental consciente, Danza 
oriental con velo, Reeducación del 
suelo pélvico e Internet práctica. Se 
incorporan otros dos, un curso de 
Terapia hipopresiva y otro titula-

La Concejalía de Igualdad con-
tará en el último cuatrimestre del 
año con una nueva programación 
con el foco puesto en hacer de Vila-
real “una ciudad más abierta, justa 
y equitativa con hombres y mujeres 
y no discriminatoria”.

Así lo ha anunciado la conceja-
la de Igualdad, Anna Vicens, que 
ha presentado la agenda prevista. 
Una programación que “pretende 
ofrecer a toda la ciudadanía una 
alternativa de ocio, formación, Anna Vicens presentó el calendario de actividades previstas.

El objetivo es hacer de Vila-real una localidad más 
“abierta, justa y equitativa“, dice la edil Anna Vicens

do Cocina para todos: salud en la 
mesa.

Igualdad promueve otras cam-
pañas y sesiones puntuales con el 
objetivo de mejorar la equidad en-
tre hombres y mujeres de una for-
ma lúdica en diferentes grupos de 
edad, especialmente desde la infan-
cia y juventud como, por ejemplo, 
el taller ‘M’estima, no m’estima… 
ni prínceps ni princeses que no et 
conten contes’.

Además se conmemorará el Día 
Mundial contra el Cáncer de Mama 
así como el Día Internacional para 
combatir la Violencia Contra las 
Mujeres. H

Vila-real gana peso autonómico 
con el nombramiento de Parra
La que fuera edil de Economía, María Dolores Parra, ha 
sido nombrada directora general de Internacionalización

La militante de Compromís y 
hasta ahora concejala de Eco-

nomía, María Dolores Parra, ha sido 
nombrada  oficialmente directora 
general de Internacionalización en 
el Consell de la Generalitat Valen-
ciana, motivo por el que presentó 
su dimisión para tomar posesión 
del nuevo cargo. Una propuesta 
que llegó directamente del conse-
ller de Economía, Rafael Climent.

La vacante que deja Parra al sal-
tar al ámbito autonómico la asu-
me Gemma Gil, independiente y 
siguiente candidata en la lista que 
Compromís presentó a los comicios 
locales, aunque no se encargará de 
la concejalía de Economía. Será el 
edil Xavi Ochando quien asumirá 
esta cartera junto con Juventud ce-
diendo Participación Ciudadana 
a la nueva edil. Fue el foro interno 
de Compromís el que redistribuyó 
las áreas que tiene delegadas tras el 
pacto con el PSPV en 2015. 

El portavoz municipal de la for-
mación, Pasqual Batalla, ha asegu-
rado que Parra “está totalmente 
preparada para asumir este cargo, 
porque es su especialidad, y ade-

La independiente Gemma Gil se incorpora al equipo de 
gobierno y asume el área de Participación Ciudadana

más de su valía a nivel profesional, 
quienes hemos trabajado con ella 
todo este tiempo podemos decir 
que, a nivel personal, es una gran 
compañera”.

El alcalde de Vila-real, José Ben-
lloch, felicitó a la edil y también a la 
ciudad, que “amplía de esta mane-
ra su peso político y de gestión en la 
Generalitat Valenciana”. 

“Es una buena noticia que la pre-
sencia de Vila-real se incremente en 
los órganos valencianos de deci-
sión, hecho que aumenta las posi-
bilidades de colaboración. En este 
caso, además, en un ámbito muy 
interesante para Vila-real como es 
el de Internacionalización”, agrega 
Benlloch, en alusión a la vocación 
exportadora de la ciudad la cerámi-
ca, la innovación o el deporte.

La ciudad ya tieme representa-
ción autonómica con Alberto Ibá-
ñez, como secretario autonómico 
de Inclusión Social, y los diputados 
Sabina Escrig (PSPV), Mònica Ál-
varo (Compromís), Alejandro Font 
de Mora (PP), Marc Pallarés (Pode-
mos) y Mercedes Ventura (Ciuda-
danos). H

Compromís despidió a Parra y dio la bienvenida a Gemma Gil.

“La relación entre 
administraciones 
debe ser más fluida”
Parra espera tener un 
contacto más directo 
con los municipios

María Dolores Parra es licencia-
da en Administración y Dirección 
de Empresas y doctora en Econo-
mía por la UJI. Tiene un máster en 
Comercio Internacional e Integra-
ción y curso estudios en la Escuela 
de Comercio de Pau (Francia). Deja 
el consistorio para asumir su cargo 
en la Generalitat.

¿Cómo recibió el nombramien-
to?

Me llamó el conseller Climent 
para tantear mi incorporación, fue 
una sorpresa. Tras una reunión en 
persona, lo trasladamos a las bases 
del partido en Vila-real y se valoró 
que era una oportunidad y ofrecía 
muchas ventajas.

¿Qué supone para usted?
Es un paso importante. Debo 

agradecer el trabajo en la adminis-
tración local, conocer su realidad y 
la relación con la Generalitat. Una 
relación que trabajaremos para 

que sea más fluida porque son los 
Ayuntamientos los que ejecutan al-
gunas de nuestras decisiones.

¿Deja el cargo con más pena 
que alegría o al revés?

Tengo el corazón dividido. Lle-
gué con mucha ilusión al Ayunta-
miento y hay un buen equipo pero 

María Dolores Parra. 

N ENTREVISTA

profesionalmente, creo que es un 
puesto en el que podré hacer un 
buen trabajo.

¿Qué proyectos se le quedan 
pendientes?

Se ha quedado mucho por hacer. 
En breve llegará un nuevo centro 
de formación, la promoción del 
mercado central con actividades 
relacionadas con la nutrición... 
También se queda la captación de 
inversiones y llegada de nuevas 
empresas relacionadas con las mar-
cas de la ciudad.

¿Qué tareas le esperan en su 
nuevo cargo?

Por una parte, promocionar las 
empresas valencianas en el exte-
rior. Poner facilidades para que 
vendan fuera y traer clientes aquí 
para que conozcan nuestras firmas. 
Por otra parte, atraer inversiones y 
que las empresas, nacionales o in-
ternacionales, que busquen nuevas 
ubicaciones quieran venir aquí. Un 
tercer eje es la formación. Dar becas 
a universitarios y alumnos de FP 
para que participen en programas 
internacionales y traigan de vuelta 
ese bagaje.

¿Cómo podrá aprovechar Vila-
real su presencia en el Consell?

Vila-real tendrá a una vecina tra-
bajando por la internacionalización 
de empresas. En este sentido, el 
sector cerámico es muy importan-
te para nosotros y cuando conoces 
de lo que hablas puedes poner en 
valor lo que sabemos hacer. No 
es que no se hiciera pero hay que 
concederle la importancia que tiene 
como motor de la industria. H

“Tengo el corazón 
dividido“, reconoce 
tras su nombramiento



Tots Units inserta 
a 70 personas 
en el mercado 
laboral en 2015
La entidad cuenta con el apoyo del Ayuntamiento 
por su importancia en los ámbitos social y laboral

“todo lo relacionado con la forma-
ción”, con 158 alumnos en total, un 
centenar de plazas más que el año 
anterior.

De ellas, 65 llegan a través del 
Ayuntamiento. De estas 675 perso-
nas, 287 han sido acogidas por pri-
mera vez, lo que “demuestra que, 
desgraciadamente, muchas perso-
nas siguen padeciendo los efectos 
del desempleo”, explica Castelló. 
La gerente de Tots Units destaca la 
participación de los usuarios en cur-
sos formativos como el taller prela-
boral, el de formación y mejora de 
la empleabilidad de los jóvenes, el 
taller de competencias sociolabora-
les para mayores de 45 años o los 
cursos profesionales.

En total, 106 alumnos han reali-
zado prácticas no laborales en em-
presas del territorio y 46 de ellos 
han encontrado empleo después 
de la formación. Además, también 
se han expedido 138 carnets profe-
sionales a los participantes en los 
cursos, entre los que destacan el de 
gestión de residuos sólidos urbanos 
y de textiles o los cursos de mani-
pulador hortofrutícola, operaciones 
básicas en hostelería y restauración, 
auxiliar de almacén, de comercio y 
de gestión de residuos de aparatos 
eléctricos y electrónicos.

Como cada año, Tots Units ha 
colaborado con el Ministerio del 
Interior acogiendo a seis personas 
para la prestación de servicios a la 
comunidad. h

Los responsables de la entidad presentaron las actuaciones de 2015.

Un total de 70 personas consi-
guieron empleo en 2015 gra-

cias a la ayuda de la Fundació Tots 
Units, con la que colabora la Con-
cejalía de Economía de Vila-real. 
Así lo anunciaron la anterior res-
ponsable del área, María Dolores 
Parra, y el presidente y la gerente 
de la entidad, Enric Reverter y Cha-
ro Castelló, en la presentación de la 
memoria anual de la entidad social 
y de la empresa de inserción Reci-
plana Recuperacions.

“Para nosotros es muy impor-
tante contar con una entidad como 
Tots Units, ya que realiza una gran 
tarea a nivel social y laboral que a 
otras administraciones les cuesta 
apreciar”, destaca Parra, quien ha 
anunciado que “fruto de esa con-
cienciación con el trabajo que rea-
liza la Fundación, vamos a seguir 
ampliando el convenio, actualmen-
te fijado en 30.000 euros, para que 
el ente pueda planificar mejor las 
actividades anuales”.

En este sentido, el presidente de 
la Fundación ha destacado el “in-
tenso trabajo” realizado a lo largo 
de todo el pasado año, en el que 
además de organizar múltiples 
actividades para conmemorar los 
25 años de funcionamiento del 
ente, se atendió a 675 personas en 
alguno de los talleres, actividades 
y servicios que ofrecen, como la 
acogida, orientación, formación e 
intermediación laboral. De manera 
particular, además, se ha reforzado 
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Un grafiti sobre 
lona ubicado en 
La Murà ensalza 
la tradición festera 
Q La plaza del mercado ha acogi-
do una jornada especial en la que 
se ha realizado una exhibición de 
grafiti sobre una de las lonas que 
cubren la avenida de la Murà. El 
acto, organizado por la Conce-
jalía de Juventud, junto con la de 
Fiestas, los Servicios Públicos y la 
Junta de Fiestas, ha contado con la 
participación de DEAN, el gana-
dor de la cuarta edición del Con-
curso de grafiti Espray. Este artista 
ha sido el encargado de realizar el 
mural, expuesto durante las fies-
tas en honor a la Mare de Déu 
de Gràcia en la céntrica avenida 
y que cuenta con elementos “muy 
significativos como el escudo del 
pueblo, el de la Junta de Fiestas y 
los gigantes”, según ha explicado 
el edil de Juventud, Xavier Ochan-
do, que junto con el regidor de 
Fiestas, Javier Serralvo, y el presi-
dente de la Junta de Fiestas, Josep 
Pasqual Colás, ha acompañado 
DEAN durante la confección del 
mural. “Se trata, no sólo de po-
tenciar la creatividad y libertad 
de los jóvenes, con un arte como 
el grafito, sino de impulsar el co-
mercio local y dar vida al entorno 
en el cual nos encontramos, en el 
mismo tiempo que atraemos pú-
blico que durante todo el día pue-
de conocer mejor como se hacen 
los grafitos”, indica el concejal de 
Juventud.

Vila-real busca 
potenciar el 
transporte 
público municipal
Q Vila-real quiere impulsar un 
plan de movilidad. El alcalde, 
José Benlloch, considera “im-
prescindible” la creación de 
un nuevo servicio urbano de 
transporte público que “de res-
puesta de forma útil a las nece-
sidades actuales” en una ciudad 
que roza los 51.000 habitantes. 
“Impulsamos una mejora del 
modelo económico basado en 
el conocimiento, las nuevas tec-
nologías y la innovación; para 
ello creamos cuatro marcas de 
ciudad: salud y deporte, ciencia 
e innovación, educación, y con-
gresos, festivales y eventos”, ex-
plicó. Para conseguir un servicio 
público muy social, el proyecto 
contemplará precios asequibles, 
bonos, descuentos potentes y la 
gratuidad para algunos usua-
rios de colectivos con dificulta-
des sociales. “Esta es una de las 
líneas estratégicas que hemos 
presentado para obtener ayu-
das de la Unión Europea; y si 
lo logramos todo será más fácil 
dada nuestra delicada situación 
económica,  por los empastres 
del Partido Popular y la falta de 
ayudas del gobierno de Rajoy y 
de la Diputación”, concluyó. 

N Nuevos Caminos Escolares Seguros

La Concejalía de Medio Am-
biente y Cambio Climático 
amplia el proyecto Caminos 
Escolares Seguros que esta 

vez llegará a los colegios Con-
cepción Arenal y Carles Sar-
thou. La acción busca dotar 
de autonomía a los alumnos.

N Poda urgente en la plaza del Labrador

Servicios Públicos ha acome-
tido un plan de saneamiento 
integral del arbolado de la 
plaza del Labrador tras la caí-

da de tres ramas durante las 
semanas centrales de agosto. 
El objetivo, garantizar la se-
guridad de la ciudadanía.

N Rechazo a la violencia de género

La corporación municipal ha  
guardado tres minutos de si-
lencio en señal de condena y 
rechazo por el último asesi-

nato de violencia de género 
registrado en la Comunidad 
Valenciana, en la localidad 
alicantina de Torrevieja.



14 SETEMBRE DEL 2016MUNICIPALCròniCa de vila-real

Vila-real se prepara para vivir las 
Fiestas de la Mare de Déu de Gràcia
Els festejos, que comienzan el día 2, incluyen actividades 
de todo tipo para un público variado en edad y gustos

Las fiestas de Vila-real en honor 
a la Mare de Déu de Gràcia 

arrancan el primer viernes de sep-
tiembre con una amplia programa-
ción pensada para agradar a un pú-
blico variado tanto en gustos como 
en edades. 

Todo está preparado. En esta 
ocasión las fiestas presentan una 
gran cantidad de novedades que 
complementan las actuaciones mu-
sicales, conciertos, aniversarios de  
peñas, citas gastronómicas, toros...  
son algunas de las citas obligatorias 
de estos festejos. 

Una de las novedades de la pre-
sente edición respecto a años ante-
riores es el adelanto de la entrega 
de la llave de la fiesta y la crida, acto 
que, como en mayo, se realizará a 
partir de mediodía y no por la tarde 
tras la ofrenda a la patrona. Este año 
el encargado del pregón es el presi-
dente del grupo de teatro Tabola, 
Pepe Chiva, con motivo del 25 ani-
versario de la entidad, celebración 
que se conmemoró el año pasado.

Dada la bienvenida a las fiestas, 
la actividad se traslada a la Fira de 
la Tapa, que repite ubicación junto 
al recinto de la vila. Allí está previs-
to realizar una nueva campaña para 
promover el consumo responsable 
bajo el lema “Del primer al darrer 
glop, Coneixement! al got!” y acto 
seguido, la comitiva se desplazará 
al recinto de la marcha. 

Por la tarde, a partir de las 18 
horas, la ciudad recibirá la imagen 
de su patrona que durante 10 días 
dejará su ermita para instalarse en 
la iglesia Arciprestal. El año pasado, 
por primera vez, la procesión de 
traslada finalizó con la confección 
de un tapiz floral, sito en el portón 
que da a la plaza del mercado.

TRASLADO DEL TAPIZ
En cambio, estas fiestas, para darle 
más protagonismo al acto, y “por 
las condiciones de resguardo que 
ofrece la entrada que da a la calle 
Sant Roc, se ha cambiado de lugar 
donde los peñistas y asociaciones 
entregarán sus flores a la Virgen”, 
comentó el presidente de la Junta 
de Fiestas, José Pascual Colás.

El tapiz que rodearán las flores 
de colores será una creación del ar-
tista local Manuel Llorens. Se trata 
de “una ilustración ovalada que 
contiene la imagen de la Virgen de 
Gràcia junto a otras estampas ale-
góricas”, según Colás.

“Con unas medidas de más de 
tres metros, alrededor de 70 enti-
dades participantes depositarán 
los claveles que las rosarieras se en-
cargarán de arreglar“, explica. “La 

Una de las principales novedades es el adelanto de la crida 
a mediodía y no tras la ofrenda a la patrona en la iglesia

La corte y los ediles municipales no fallarán a la fiesta de la 3ª edad.

creación permanecerá en la entrada 
durante el resto de actos religiosos, 
como el encuentro de Gracias o la 
subida al campanar, ambos el lunes 
de fiestas”, informó el presidente

 
AJUSTE PRESUPUESTARIO
Una parte del plan de ajuste anun-
ciado por el consistorio hasta final 
de año se aplicará a la partida dis-
ponible para los presentes festejos. 
El concejal de Fiestas, Javier Serral-
vo, se reunió con el presidente de la 
Junta de Fiestas para trasladarle la 
decisión. Así pues, el ente ha reali-
zado un reajuste del presupuesto 
de los festejos de septiembre, que 
finalmente contará con 305.000 
euros, consiguiendo un ahorro de 
32.000 euros respecto al período de 
2015, que contó con 337.000 euros. 

“Con este ajuste conseguiremos 
una semana de fiestas igualmente 
digna, ya que muchas actuaciones 
estaban cerradas desde antes de los 
festejos de mayo y ahora lo que se 
hace es, simplemente, ajustar algu-
nos proyectos iniciados y evitar co-
menzar otros que se habían puesto 
sobre la mesa para completar la 
programación”, explica Serralvo.

“Tenemos buenos conciertos, 
una buena organización y unas 
fiestas que van a seguir teniendo 
una repercusión económica muy 
importante en la ciudad y eso es lo 
que importa”, concluye Serralvo, 
al tiempo que destaca que el ajuste 
también se realizará, llegado el mo-
mento, en las fiestas de los barrios. 
Con todo preparado, la ciudad in-
vita a disfrutar las fiestas. H

Centenares de vecinos acompañaron a la Virgen en algún punto del trayecto desde su ermita hasta la iglesia Arciprestal.

“Con este ajuste 
-unos 32.000 euros-, 
conseguiremos una 
semana de fiestas 
igualmente digna”, 
valora Serralvo

Las peñas son una parte fundamental de los festejos. 

; festes de la Mare de Déu de Gràcia

Reparto de vasos 
orgánicos y 
biodegradables

Las concejalías de Agricultu-
ra, Medio Ambiente y Cam-
bio Climático y de Fiestas, 
en colaboración con la Fun-
dació Caixa Rural, quieren 
unas fiestas unas celebracio-
nes más respetuosas con el 
entorno. Con este objetivo, 
repartirán vasos ecológicos 
entre las peñas y vecinos, 
con los que minimizar el im-
pacto de los residuos que se 
generan durante las fiestas.
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Los aficionados taurinos  
volverán a llenar la vila

será el encierro de embolados que 
llegará el miércoles 7 con seis to-
ros de la ganadería de Fernando 
Mansilla. También habrá, como es 
tradicional, corros de vacas y toros 
las mañanas y tardes de lunes y 
jueves y la tarde del viernes, acti-
vidades que se desarrollarán en la 
zona de cadafals, excepto la tarde 
del jueves, que será abierto a todo 
el recinto de la vila. 

Otro acto con alta participación 
que no faltará es el de las vacas 
enfundadas el viernes 9 a media-
noche. 

Desde la Comissió del Bou 
apuntan que son más de 5.000 los 
aficionados que cada año acuden 
a disfrutar de estos actos. H

Un total de ocho son los toros 
cerriles que forman parte del car-
tel taurino para las fiestas de la 
Mare de Déu de la Gràcia. Tres 
serán patrocinados por la Junta de 
Festes, otros dos por la Comissió 
de Penyes y los tres restantes se-
rán financiados por la Asociación 
Cultural Taurina José Mari Man-
zanares, Amics del Bou y Un Bou 
+, respectivamente. 

Las exhibiciones se alternarán 
en cuatro días, comenzando por 
el sábado, 3 de septiembre y finali-
zando el día 10. También destacan 
el encierro infantil que tendrán lu-
gar el sábado 10, de las 11.00 hasta 
13.00 horas.

Una de las citas más esperadas 

Se incorporán un encierro infantil y no faltarán la 
carrera de toros embolados la noche del miércoles

Ocho serán los toros cerriles que se exhiban en los días de fiesta.

El encierro nocturno, uno de los actos más esperados.

Grupos locales, pop actual 
y bandas míticas, el cartel
La Coral Sant Jaume y dos charangas se suman a los espectáculos

La programación musical de las 
fiestas estará encabezada por el 

grupo de punk rock burrianense El 
Último Ke Zierre, que actuará el sá-
bado 3, a medianoche, en el Recinto 
de la Marcha. El lunes 5, día de la 
tradicional xulla, la Coral Sant Jau-
me amenizará la veladaen la plaza 
Mayor y el miércoles, a las 23.30 
horas, las charangas Reality Show y 
Vakalenta ofrecerán un Live Music 
Show, un espectáculo que promete 
sorprender. El sábado 10, a media-
noche, el mismo recinto acogerá 
la actuación de Sweet California, 
que recibió el Premio MTV Euro-
pe Music Awards al mejor artista 
español, tras el éxito mundial de 
Wonderwoman. El mítico grupo de 
los 60 Los Sírex será el encargado de 
cerrar el programa de septiembre el 
domingo a las 19.45 horas en la pla-
za Mayor.

SOLIDARIDAD 
Pero aunque son días de diversión 
también habrá espacio para la soli-
daridad. Así pues, se realizará la ya 
tradicional recogida de alimentos y 
donativos a beneficio de Cáritas el 
viernes 9, la macarronada solidaria 
de la Tio Canya que destinará los 
fondos a la asociación Conquis-
tando Escalones o la 13 edición del 
bingo solidario del Garbonet que 
recoge alimentos para la entidad 
Joventut Antoniana.

Tampoco faltarán los actos gas-
tronómicos multitudinarios. El más 
importante de cuantos se celebran 
en la localidad es el tombet de bou 
que reunirá a miles de peñistas, más 
de 3.300 el año pasado, de todas las 
edades en el Recinto de la Marcha 
y que estas fiestas llega a su vigési-
moquinta edición. 

También muy participativo será 
el 75 concurso de paellas que repe-
tirá ubicación en La Mura, la fiesta 
de la tercera edad con paella mo-
numental, la noche de empedraos 
o la 29 edición de la macrocena de 
disfraces en la plaza Mayor. 

Otro de los actos que están arrai-

gando en la programación festiva 
es la cena de asociaciones vecinales 
que, en su novena edición, ha saca-
do a la venta unos 2.500 tiques.

Las fiestas son cultura y tradi-
ción y, por eso, no faltan actos como 
la  décima muestra ARRELS del 
Grup de Danses El Raval o las ex-
posiciones que ocuparán diferentes 
espacios de la ciudad. Las concen-
traciones de SEAT 600 o de perros 

ratoneros, las actividades infantiles, 
la moda o los bailes de salón tam-
poco faltarán.

Y algunas citas curiosas que se 
cuelan programa de fiestas, por 
ejemplo, de la mano de la peña 
Fem Festa que celebra su quinto 
aniversario y aprovecha la fiebre 
por Pokemon Go con el primer en-
cuentro de jugadores con degusta-
ción de sangría. H

El tombet de bou será una de las citas más multitudinarias.

; festes de la Mare de Déu de Gràcia

Las actuaciones musicales se reparten por diferentes espacios. 

AjuntAment
de VilA-reAl



Vila-real inn    va 
Vila-real llança amb Destaca un pla 
d’optimització dels espais municipals
L’objectiu d’aquesta ordenança fiscal és millorar la gestió 
d’aquests espais i destacar les instal·lacions municipals

El Ple de l’Ajuntament ha aprovat 
la creació d’una nova taxa de la 

fira Destaca, destinada a l’ocupació 
del Centre de Congressos, Fires 
i Trobades per part dels estands 
que formaran part del certamen de 
transferència científica i tecnològi-
ca, que se celebrarà al novembre. 
La creació d’aquesta taxa consti-
tueix, així, el “primer pas” en el 
pla d’optimització i rendibilització 
d’espais públics amb l’objectiu de 
“millorar la gestió d’aquests espais 
i destacar les nostres instal·lacions 
per a la celebració de congressos i 
jornades”, assenyala l’alcalde, José 
Benlloch, que recorda que “Destaca 
és l’esdeveniment de major trans-
cendència que celebrem a Vila-real, 
amb més de 8.000 visites en l’última 
edició”.

L’Ordenança fiscal aprovada 
contempla tres tipologies d’estands 
i sales de conferències. “Del que es 
tracta”, explica el regidor d’Hisenda, 
Francisco Valverde, és d’ordenar 
tots aquests espais que tenim en la 
ciutat, molts dels quals vam trobar 
infrautilitzats o sense viabilitat, per 
a generar oportunitats”. L’edil es 
refereix, d’aquesta manera, a infra-
estructures com la BUC, l’antic con-
vent de les dominiques, la piscina 
del Termet, el Centre de Tecnificació 
Esportiva, la Casa dels Mundina 
o el mateix Centre de Congressos, 
que, puntualitza Benlloch, “quan 
vam assumir el govern municipal 
era tan sols un Casal de Festes que 
s’utilitzava dues vegades a l’any 
per a fer paelles i en el qual es van 
gastar un milió d’euros del Pla E”. 

“El Centre de Congressos està 
nomenat a ser el projecte tractor del 
barri de la innovació, com també se-
ran tractors d’aquesta zona el CTE i 
la nova Ciutat Esportiva Municipal. 
Crear aquesta taxa i unes altres que 
puguen crear-se en el futur és un 
primer pas en aquesta línia”, con-
clou Benlloch.

CONSOLIDACIÓ
Destaca, la primera fira de trans-
ferència tecnològica de la Comuni-
tat Valenciana, celebrarà la segona 
edició a Vila-real del 23 al 25 de 
novembre amb el repte de consoli-
dar-se com a punt de trobada entre 
la recerca, la tecnologia i la indústria 
a través d’expositors professionals, 
divulgació científica, conferències 
i trobades empresarials, amb els 
quals s’espera superar les 8.000 visi-
tes registrades en la primera edició 

La fira de transferència científica i tecnològica Destaca 
tindrà lloc al novembre en el Centre de Congressos

Destaca celebrarà la segona edició del 23 al 25 de novembre al Centre de Congressos, Fires i Trobades amb l’objectiu de consolidar-se.

del certamen, l’any 2014.
“La primera edició de Destaca va 

ser una experiència molt positiva, 
de la qual ara recollim el testimoni 
amb el repte de transformar la fira 
i potenciar-la com un instrument 
al servei dels nostres sectors econò-
mics i la indústria per a seguir 
avançant en aquest itinerari de fu-
tur basat en l’economia del coneixe-

ment que ens hem traçat des de fa 
quatre anys amb les nostres quatre 
marques de ciutat, en particular el 
distintiu de Ciutat de la Ciència i la 
Innovació i el de Congressos”, des-
taca l’alcalde.

Durant els darrers mesos, el co-
mité organitzador format per enti-
tats de la província que treballen en 
l’àmbit de la innovació s’han reunit 

per a donar un nou impuls a un 
esdeveniment de referència dins 
de l’àmbit de la innovació i la trans-
ferència científica i tecnològica. 
La Càtedra d’Innovació Ceràmica 
Ciutat de Vila-real i l’UJI, van reunir 
entitats relacionades amb la investi-
gació i la ceràmica implicades en el 
naixement de la fira, així com en el 
seu creixement i consolidació. H

La creació de la taxa 
és el “primer pas” en 
el pla d’optimització 
i rendibilització 
d’espais públics 
previst pel consistori

L’Ajuntament va aprovar una taxa d’ocupació d’aquesta fira. Els organitzadors han perfilat la nova edició d’aquesta trobada.
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Hombre Cactus, un 
espai molt actiu i 
ple de vida artística
La tenda va obrir les portes el 2014 i té previst engegar
un espai de venda en línia així com incorporar nous artistes

tallers de manualitats, d’il·lustració i de ‘Do 
it yourself’ que organitzen. I és que Hom-
bre Cactus, insisteix la jove, “és un espai 
molt actiu, on l’art està viu” que apropa els 
clients als ‘crafters’ i artistes de referència i 
acull exposicions temporals o presentació 
de llibres. Per últim, entre els serveis amb 
els quals compta Hombre Cactus, per la 
formació en publicitat i disseny gràfic, està 
la creació d’identitats visuals corporatives, 
maquetacions de revistes o cartelleria per a 
esdeveniments. 

El més gratificant, comenta la propietària, 
és poder viure del que li agrada i conéixer 
persones amb “uns interessos molt bèsties 
pel món de l’art! Han vingut clients de di-
ferents parts de la Península, i això és molt 
motivant!”, comenta. Allò més complicat, 
apunta Bonet, és assumir els rols de botigue-
ra, gestora, dissenyadora… tots d’una.

El futur d’Hombre Cactus és créixer en 
l’àmbit nacional amb engegada, en breu, de 
la botiga en línia; ampliar els contactes amb 
proveïdors i artistes; incloure serveis amb 
l’organització de ‘showrooms’, així com in-
corporar artistes emergents. 

Per últim i, tot i que no ha estat un camí 
fàcil per les inseguretats del procés i, l’esforç 
i la manca d’ajudes que pateixen els em-
prenedors, Bonet diu que “amb constància, 
il·lusió, treball i positivisme, cada dia és rep-
te a superar i t’ompli d’energia”. “És molt 
bonic controlar el teu treball“, conclou. H

Bonet, amb un llibre a les mans, en un taller de brodats realitzat a la tenda.

Parlar d’Hombre Cactus és parlar d’Anna 
Bonet, jove vila-realenca llicenciada en 

Publicitat i RP que, com reconeix: “sempre 
he estat envoltada de pinzells, martells, fils, 
agulles… ja que a casa s’ha treballat i es tre-
balla molt amb les mans”. Després d’uns 
anys de treball en empreses públiques i pri-
vades i sense oblidar la possibilitat de crear 
un negoci propi es va llançar i va nàixer 
Hombre Cactus Art Shop, una botiga d’art, 
disseny i restauració de mobles, “on sempre 
hi ha molta vida artística”. 

El nom Hombre Cactus, explica 
l’emprenedora, ve d’un relat del primer 
llibre escrit i il·lustrat per Paula Bonet i, as-
segura, té molt de significat per a ella “per 
ser el seu primer llibre i el meu primer pro-
jecte”. El novembre farà dos anys des de 
l’obertura de la tenda i tot i que els inicis no 
van ser fàcils, Anna apunta que “és molt 
bonic, desplaçar-te a fires d’altres localitats 
com ara València, Saragossa o Benicàssim i 
que la gent s’aprope i et felicite pel projecte, 
o que t’encarreguen peces personalitzades 
amb teles estampades per nosaltres...”. 

És un espai, detalla la jove, on es poden 
trobar il·lustracions de grans artistes na-
cionals i internacionals com Eva Armisén, 
Conrad Roset, Paula Bonet, María Herreros, 
Laura Castelló o Lyona. També hi ha una 
selecció de peces ‘handmade’, com ara les 
joies de Fauna y Flora i d’Après Ski, o els 
vestits ‘vintage’ de Susi Sweet Dress. Els 
més menuts també tenen protagonisme ja 
que Hombre Cactus disposa de Mini Rodi-
ni, una marca de roba ecològica. A més, es 
poden trobar productes artesans de mar-
ques locals com ChiquiChac, Heroine Paper 
Goods o Laulauenlaseuatinta. 

En resum i com a aspecte diferenciador, 
concreta Bonet, és tracta d’oferir una acu-
rada selecció de peces així com comptar 
amb experts per a garantir la qualitat dels 

El més gratificant, explica 
Bonet, és viure d’allò 
que li agrada i conéixer 
persones amb “uns 
interessos molt bèsties pel 
món de l’art”
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Royo i Mañas van visitar el paratge natural, nova zona d’accés a Internet.

La xarxa wifi supera
les 1.300 connexions
i crea un nou accés
El servei públic gratuït amplia els punts de connexió amb una
zona al Termet i la zona de la plaça Major registra 725 usuaris

es converteix en un formiguer de gent. Era, 
doncs, el moment i el lloc idoni per a esten-
dre la xarxa”, detalla Mañas.

“Amb aquesta nova zona wifi del Termet, 
seguim avançant en l’extensió de les noves

tecnologies entre tots els vila-realencs i 
vilarealenques i facilitant l’accés a Internet a 
totes les persones en igualtat de condicions, 
independentment de la seua situació, a més 
de contribuir també a reduir la bretxa digital 
entre joves i majors”, incideix la regidora. La 
idea del departament és la de seguir conso-
lidant la xarxa amb nous punts d’accés gra-
tuït, en funció dels resultats i les necessitats 
que es detecten en el futur. 

Al Termet s’han col·locat panells indica-
tius amb un codi QR per a facilitar l’accés 
al registre previ necessari en la primera con-
nexió, d’acord amb la legislació. H

La xarxa de wifi pública a disposició dels 
vila-realencs de manera gratuïta amplia 

els punts de connexió amb una nova zona 
oberta a l’entorn del Termet que se suma 
al punt de la plaça Major. L’ampliació d’un 
servei que, segons les dades facilitades per 
la Regidoria de Noves Tecnologies, gaudeix 
d’una bona acollida en els seus primers 
mesos de funcionament. 

Així doncs, des de la seua posada en fun-
cionament, el maig passat, la zona wifi de la 
plaça Major ha registrat 725 usuaris, mentre 
que la zona del Termet comptabilitzava 34 
registres durant tan sols quatre dies des de 
l’entrada en servei. En aquests tres mesos 
de funcionament, el nombre de connexions 
supera les 1.300.

La regidora de Noves Tecnologies, Mó-
nica Mañas, acompanyada de la regidora 
d’Ermita i Termet, Rosario Royo, ha com-
provat el bon funcionament de les con-
nexions en les dues àrees de cobertura ha-
bilitades en el paratge: la zona de jocs de la 
pineda i l’àrea esportiva enfront del restau-
rant El Termet. “Després dels bons resultats 
de la prova pilot amb wifi pública a la plaça 
Major, hem decidit ampliar-ne la cobertura 
i donar servei de wifi pública a l’entorn na-
tural del Termet, que aquests mesos d’estiu 

Un grup de joves completen el procés de registre necessari per a connectar-se.

“Amb aquesta nova zona 
wifi del Termet, avancem 
en l’extensió de les 
noves tecnologies entre 
tots els vila-realencs i 
vilarealenques”,diu Mañas

Història d’éxit
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societat El Museu Etnològic 
exposa aquest estiu 
peces tradicionals 

Q tradició. El Museu Etnològic 
i de Ceràmica del Termet ha obert les 
sales aquest estiu amb una important 
col·lecció etnològica. H

Vila-real reforça llaços amb Michalovce 
i aborda l’agermanament amb Xàtiva
Va ser el municipi valencià el que va donar el primer pas 
per a crear aquest vincle de futur entre ambdues ciutats

Vila-real preveu ampliar en 
breu els seus vincles amb al-

tres ciutats. En aquest cas la pro-
posta d’agermanament prové del 
consistori de Xàtiva. De fet, el Ple 
de maig d’aquest municipi va-
lencià va aprovar una moció en 
la qual s’arreplegaven algunes de 
les condicions per les quals consi-
deren que tots dos municipis han 
d’agermanar-se. 

“Xàtiva i Vila-real són dues ciutats 
unides per un passat comú. Amb-
dues socarrades. Ambdues simboli-
tzen la defensa dels furs i la fidelitat 
a les promeses de l’arxiduc”, recull 

Una delegació municipal encapçalada per l’alcalde Benlloch 
va visitar la ja ciutat germana Michalovce a Eslovàquia

l’acta plenària. També es ressalta la 
figura del vila-realenc Carles Sar-
thou que es va mudar a Xàtiva on 
va exercir de jutge i arxiver muni-
cipal.

 Entre els acords que va plantejar 
el municipi valencià es troben dotar 
de contingut l’agermanament amb 
una reunió anual entre regidors de 
les dues ciutats, empresaris i as-
sociacions; implementar l’atractiu 
turístic d’ambdues ciutats aprofi-
tant la fama de la resistència dels 
socarrats (recreacions històriques, 
rutes turístiques, entre altres) amb 
presència institucional i també, en-

tre altres, promoure l’elaboració de 
materials didàctics perquè arriben a 
tot l’àmbit de la ciutat

L’alcalde, José Benlloch, té previst 
convocar aquest mes la Comissió 
d’Honors per a arrancar el procés 
d’un agermanament que, com 
apunta el primer edil, es pretén 
corroborar oficialment el febrer del 
2017, coincidint amb la commemo-
ració de la crema i saqueig de la ciu-
tat que, el 1706, van protagonitzar 
les tropes borbòniques de Felip V.

Fira dE ZEMPLÍN
Per altra banda, una delegació vila-

realenca encapçalada per l’alcalde, 
José Benlloch, i pel regidor de Tu-
risme, Emilio M. Obiol, van visitar 
una de les localitats agermanades, 
convidats per l’alcalde de Michalo-
vce, Viliam Zahorcák, i van partici-
par a la recepció oficial a les delega-
cions de ciutats agermanades que 
Michalovce ha celebrat amb motiu 
de la Fira de Zemplín.

En el marc d’aquesta trobada, 
Benlloch i Zahorcák han pogut ava-
luar el bon estat de les relacions de 
germanor entre ambdues poblacio-
ns i han acordat promoure accions 
de caràcter cultural que puguen en-

fortir la cooperació mútua i generar 
oportunitats en ambdues ciutats.

“Conéixer altres poblacions ager-
manades amb la nostra germana 
Michalovce és també una ocasió 
immillorable d’explorar noves 
oportunitats per als nostres empre-
saris, entitats i associacions”, diu 
Benlloch.

L’alcalde també ha animat les de-
legacions oficials de Vyskov (Repú-
blica Txeca) i Uzhgorod (Ucraïna) a 
conéixer Vila-real i iniciar relacions 
internacionals que puguen fructifi-
car en acords beneficiosos per a les 
societats locals. H

Benlloch i Obiol van viatjar a la població eslovaca de Michalovce convidats pel seu l’alcalde. Els municipis germans van estar a les festes fundacionals de 2015.
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Los vecinos de Molí Nou recuperan 
sus fiestas y restauran la capilla
“Este año con poco hemos hecho mucho, había muchas 
ganas“, comentan los vecinos de la zona cercana al río

Los vecinos de la zona residen-
cial de Molí Nou, ubicada en el 

extremo norte de la ciudad y junto 
al cauce del río Mijares, han cele-
brado durante el mes de agosto las 
fiestas en honor a Sant Roc,  festejos 
que han recuperado tras un par de 
años sin realizarse al no haber nadie 
que asumiera la organización de los 
eventos.

Entre los actos programados es-
tuvieron una procesión en honor a 
Sant Roc, traca, una cena de soba-
quillo con la participación de unas 
150 personas, chocolatada y acti-
vidades infantiles. Sin embargo, la 
actuación de la que más orgullosos 
se sienten los vecinos de la zona es 
la restauración de la capilla en ho-
nor al santo realizada por dos de 
los residentes, Jorge Taronger y José 
María Olmos.  “Estaba muy dete-
riorada. Lo que han hecho es poner 
piedra natural que se ha barnizado 
para que aguante las inclemencias 
meteorológicas, se ha limpiado y 
saneado. Más adelante queremos 
poner una capa con tejas para de-
jarla incluso mejor“, dice.

“Este año con poco hemos he-
cho mucho, había muchas ganas“, 
comenta Bueno que agradece al 
consistorio la ayuda prestada. Y 
avisan. El próximo año esperan 
que los festejos, que se planificarán 
con más tiempo, crezcan. Para ello, 
prevén dar a conocer las fiestas a 
la localidad y obtener más ayuda 
municipal para poder montar al-
gún escenario y contratar alguna 
discomóvil. 

Actualmente, explica Bueno, son 
algo más de una veintena de fami-
lias las que viven en el conocido 
como “pla del Cagó“, recuerdan 
los vecinos. Con todo, durante los 

Dos residentes se han encargado de dotar de una mejor 
imagen el habitáculo de Sant Roc, que ha procesionado

Cenas, actividades infantiles y chocolatadas, algunos de los actos.

Los vecinos de la zona han saneado y restaurado la capilla en honor a Sant Roc para que sea más resistente al paso del tiempo.

mesos de verano estiman que se tri-
plica la población en la zona. 

MEJORAS URBANAS
Pero más allá de la recuperación de 
las fiestas, que han servido para es-
trechar los vínculos de los residen-
tes, se está trabajando para que la 
partida Molí Nou acoja algunas ac-
tuaciones que mejoren la calidad de 
vida de los vecinos así como otras 
que pongan en valor la proximidad 
de estos terrenos al río Mijares. 

“Queremos que se dignifique la 
entrada a la vía verde del río, que 
se limpie y mejorar las vistas por-
que es una entrada muy bonita”, 
apunta Bueno que añade que es un 
proyecto que ya han tratado con los 

responsables municipales.
También con el equipo de gobier-

no se ha valorado la posibilidad de 
instalar en los viales de la partida al-
guna de las farolas antiguas que es-
tán en dependencias municipales, 
para que no tenga coste, ya que las 
calles carecen de iluminación pese a 
que allí viven vecinos de continuo. 

Con todo, comenta Bueno, la 
zona ha experimentado cambios en 
positivo durante los últimos años. 
Así pues,  se han conseguido mejo-
ras en el servicio de basuras y nu-
meración de las viviendas. Por otra 
parte, explica Bueno, se ha conse-
guido la geolocalización para que, 
en caso de alguna urgencia, los ser-
vicios puedan localizar la zona. H

Cerca de una treintena de 
menores participan Promou

de manera lúdica, con menores de 
familias con las que ya se intervie-
ne desde la Concejalía, cubriendo 
el verano y realizando tareas de 
prevención”, explica Escrig, quien 
se ha mostrado orgullosa por el 
desarrollo de la edición actual, en la 
que los más pequeños han podido 
disfrutar desde final de curso de 
actividades como multiaventura, 
acuáticas y culturales. 

El programa ha culminado con 
un campamento en el Mas de Bo-

Un total de 26 niños de entre 8 y 
15 años han participado en el pro-
yecto socioeducativo Promou de 
la Concejalía de Servicios Sociales, 
que se clausuró con una merienda 
y la entrega de cartas redactadas 
por parte de los usuarios durante 
un campamento a la concejala del 
área, Sabina Escrig, con propuestas 
para seguir mejorando la ciudad y 
el programa.

“El proyecto, que se realiza desde 
hace cinco años, consigue trabajar, Escrig participó en el acto de clausura de la edición de este año.

Los pequeños han participado en diversas actividades 
culturales, multiaventura, acuáticas y un campamento 

rràs, en Villahermosa del Río, don-
de los participantes se han podido 
relacionar con otros menores en 
un entorno natural y normalizado, 
acompañados por la propia conce-
jala. 

“Todo ello se complementa con 
talleres para los padres en los que 
se les dota de herramientas para 
mejorar las dinámicas familiares”, 
indica, al tiempo que destaca que 
“este verano se ha aumentado en 
casi un 60% el número de plazas, 
por lo que más familias se han po-
dido beneficiar de la iniciativa”, de-
sarrollada por los profesionales del 
departamento municipal.  H



Èxit del Club Gimnàstica 
Vila-real a Guadalajara

gimnastes de les 12 presentades al 
campionat autonòmic. Neus Bata-
lla, Erika García, Lucía Rodríguez, 
Ariadna Soler, Tais Beredas, Mara 
Vaquer, María Fariña i Tania Ba-
rrera van ser les joves classificades 
per al campionat de Guadalajara, 
celebrat el passat mes de juliol, en 
diferents nivells de competició. La 
vila-realenca María Fariña Fernán-
dez, de 12 anys, es va alçar amb el 
títol de campiona d’Espanya de 
barra d’equilibri i va aconseguir 
classificar-se en tercer lloc en la 
general, amb 57 rivals. 

La seua entrenadora, Tere An-
dreu, juntament amb els seus 
ajudants Mariló Fortuño, Ian 
Herrero i Laura Claramonte, han 
volgut destacar l’excel·lent paper 
jugat per les joves vila-realenques 
i l’orgull del club per les seues 
campiones. H

L’alcalde, José Benlloch, i la 
regidora d’Esports i Salut, Silvia 
Gómez, han rebut les gimnastes 
i cos tècnic del Club Gimnàstica 
Vila-real després de l’excel·lent 
paper jugat per les vila-realen-
ques en el Campionat d’Espanya 
de Gimnàstica Artística de Gua-
dalajara, d’on van tornar amb un 
or i un bronze. Benlloch ha felici-
tat tant les joves gimnastes com la 
seua entrenadora, Tere Andreu, i 
ajudants, i els ha lliurat diplomes 
acreditatius dels bons resultats as-
solits en la campanya.

En total, el Club Gimnàstica 
Vila-real de gimnàstica artísti-
ca va aconseguir classificar vuit 

Les joves esportistes i responsables de l’entitat a l’Ajuntament.

L’equip torna amb un or i 
un bronze del Campionat 
d’Espanya d’artística

20 SETEMBRE DEL 2016CròniCa de vila-real

El pla d’ajust ‘salva’ la 
programació d’Esports
En total s’ofereixen més de 30 activitats de salut, lligues i esport escolar

La campanya esportiva 2016-
2017 manté les principals ac-

tivitats i serveis, principalment en 
tot allò relacionat amb el foment de 
l’esport escolar i la salut. Per a açò, 
el Servei Municipal d’Esports ha 
aplicat en els últims mesos un im-
portant pla d’ajust en les despeses 
del departament que, assenyala la 
regidora de l’àrea, Silvia Gómez, 
permetran “salvar la campanya 
esportiva i mantenir pràcticament 
totes les activitats”. L’ampliació 
del període de tancament de les 
instal·lacions esportives, la reor-
ganització dels grups en l’Escola 
Municipal de Natació o la renúncia 
a determinades activitats “menys 
prioritàries” són algunes de les 
mesures adoptades per l’SME “per 
a ajustar-nos el cinturó al màxim i 
contribuir al pla d’ajust al qual ens 
han obligat els empastres i sentèn-
cies que segueixen arribant dels 
anys de govern del PP”.

Gómez ha detallat les accions em-
preses pel seu departament per a 
fer front al pla d’ajust durant la pre-
sentació de la Guia Esportiva 2016-
2017, que recull les instal·lacions, 
activitats i serveis de l’SME per a 
la pròxima temporada. Un dels 
principals apartats de la campan-
ya tornarà a l’esport base, de la mà 
del Campionat Multiesport Escolar, 
que celebrarà enguany la seua sise-
na edició. “Per a l’equip de govern, 
l’esport escolar és fonamental i una 
prioritat absoluta per a facilitar 
l’accés de tots els xavals en igualtat 
de condicions a tot tipus d’activitats 
esportives”, recorda Gómez.

En l’apartat d’activitats, la Guia 
Esportiva contempla més de 30 
classes i prop de 3.000 places en 
activitats de salut, com ara natació, 

L’esport escolar cobra, un any més, protagonisme en la campanya d’activitat previstes per l’SME.

aigua-salus, ioga o pilates; ‘fitness’, 
amb sessions de GAP, cicle-ritme, 
‘kangoo-power’ o aeròbic; i sessio-
ns específiques per a majors o per a 
xiquets i joves. L’Escola de Natació, 
amb classes distribuïdes en grups 
d’un dia per a atendre la demanda i 
reduir els costos, és un altre dels pi-
lars de la campanya esportiva, que 
es completa amb les lligues locals, 
l’esport a l’aire lliure o el grup SME 
Runners. Les activitats i lligues se 
sumen, a més, als 5.500 socis amb 
els quals compta l’SME.

El període de renovació dels socis 
de l’SME està obert fins al 2 de set-
embre i les inscripcions a les activi-
tats s’obriran el 7 de setembre, tant 
presencial com en línia. Gómez re-
corda que Vila-real manté els preus 
més baixos de la contornada, amb 
diferents modalitats de quotes, des-
comptes i bonificacions. H

Gómez va detallar la programació esportiva del nou curs.

L’ajust dels darrers 
mesos permet 
“salvar la campanya 
esportiva i mantenir 
pràcticament totes 
les activitats”

Les activitats, amb 
una oferta de 3.000 
places, i lligues se 
sumen als 5.500 
socis amb els quals 
compta l’SME

esports Més de 250 atletes 
se citen al II Triatló 
organitzat per l’SME

Q COMPETICIÓ. Francisco José Hervás 
i Cinta Sancho van guanyar el II Triatló 
Vila-real a l’entorn del riu Millars i el Ter-
met de la Mare de Déu de Gràcia. H

Recepció de la futbolista Del Río

L’alcalde, José Benlloch, i la 
regidora d’Esports, Silvia Gó-
mez, han rebut la futbolista 
vila-realenca del CDS Asorcas 

de Castelló, Noemí del Río 
Pérez, campiona d’Espanya 
de futbol. Del Río ha rebut un 
diploma acreditatiu.



Q Partits polítics

A pesar de les mentides del 
PP, Vila-real avança. 

Per què una societat basa-
da en el coneixement? Vivim 

en un món globalitzat i en constant canvi. 
Només la nostra capacitat d’adaptació farà 
que  el nostre projecte tinga èxit. Per això 
hem buscat la col·laboració de la univer-
sitat i la formació al llarg de la vida, per 
a poder afrontar els reptes amb la major 
garantia. La UNED, l’UJI, la UOC, l’escola 
d’adults i l’Aula Mentor, continuen apor-
tant una oferta molt amplia de formació, 
per tal que totes les persones que volen 
continuar ampliant els seus coneixements 
ho puguen fer. 

FORMACIÓ I NOVES TECNOLOGIES
L’aposta per la formació a través de les 
noves tecnologies també ha sigut una de 
les nostres fites i es va concretar en l’Aula 
Mentor, que és  una formació no reglada 
promoguda pel Ministeri d’Educació, Cul-
tura i Esport, a través d’un conveni amb 
l’Ajuntament, i que ens permet oferir més 
de 150 cursos on-line, gràcies als quals mol-
ts joves han tingut una nova oportunitat de  
reprendre els estudis. 

S’ha d’assenyalar que el curs passat van 
haver 433 matrícules, de les quals el 85% 
ha superat amb èxit la convocatòria  i ens 
ha valgut el reconeixement del Ministeri 
com a un dels millors centres de Espanya. 
Això vol dir que realment caminem do-
nant noves oportunitats de formació.

Amb menys continuen fent més. Lluny 
queden les declaracions del PP del 2010, 
anunciant que tenien un pla de millora 
dels centres educatius de 600.000, que 
era paperassa i una espessa boira. Això sí 
que són les mentides del PP, es van dedi-
car a vendre fum per a l’educació mentre 
es malbarataven els diners públics amb 
obres faraòniques que res aportaven a la 
ciutadania.

Nosaltres no podem gaudir del  pres-
supostos que tenia el PP, un PP que es va 
dedicar a pujar en més d’un 100% la con-
tribució. I ara nosaltres continuem fent-nos 
càrrec de les seues fetes i desfetes: són més 
de 13 milions d’euros els que hem hagut 
de pagar en sentències urbanístiques, res-
ponsabilitat exclusiva del Partit Popular 
de Vila-real. I nosaltres continuem sent res-
ponsables: pagant el que ells no van pagar.

Ja sabem pot semblar repetitiu parlar 
d’herència, però no hem d’oblidar que si 
estem en la situació que estem sols hi ha 
un responsable del passat que és el Partit 
Popular d’Héctor Folgado.

EDUCACIÓ, IGUALTAT I FUTUR
Els socialistes de Vila-real entenem 
l’educació com una garantia per a la igual-
tat i el futur, no tan sols dels infants i joves, 
sinó de tota la ciutadania; un servei bàsic 
que s’ha de potenciar per enfortir-nos com 
a persones i com a societat. 

Per això anem a continuar treballant per 
l’educació amb la responsabilitat que ens 
caracteritza, complint objectius i sobretot 
escoltant els agents implicats. L’educació 
és un pilar fonamental per a crear societat i 
formar persones, sols així farem futur. h

Un pilar bàsic: edu-
cació i coneixement

PSPV-PSOE

Aquest mes d’agost de-
feníem en el Ple de 

l’Ajuntament una proposta 
d’adhesió al manifest impul-

sat per la plataforma No a la MAT de Cas-
telló. I vosaltres us preguntareu… què és la 
MAT i en què ens afecta? 

Les línies MAT (Molt Alta Tensió) són lí-
nies elèctriques de 400 kV i doble sentit amb 
torres de més de 70 m d’alçada. El traçat 
va des de Morella a Almassora, sense tan 
sols tenir en compte que per cada kV ha 
d’haver-hi un radi de 400 m.

Com és sabut per tots, el problema 
d’aquestes torres no és només el dany me-
diambiental que ocasionarà a les zones de 
gran valor paisatgístic, que de ben segur es 
veuran afectades per la radiació elèctrica 
que propaguen aquestes torres MAT. Fins 
i tot augmenta el risc d’incendis (recordem 
que l’incendi de l’Alcalatén de 2007 va ser 
provocat per operaris mentre tallaven una 
torre d’alta tensió a les Useres).

Imaginem que alguns de vosaltres poden 
pensar: en què ens afecta això als vila-rea-
lencs i vila-realenques?

Encara que no afecta directament al nos-
tre terme municipal, l’última torre MAT es 
quedaria prop de Santa Quitèria, el que vol 
dir que molts veïns i veïnes de la nostra ciu-
tat estarien dins del radi de protecció mínim 
de 800 m. A més a més, ens planteja molts 
dubtes respecte a la continuació d’aquest 
traçat. Aquesta línia MAT és una autopista, 
el que vol dir que haurà de continuar fins a 
arribar al sud de la Península Ibèrica. El dia 
que l’hagen de continuar, passarà pel nostre 
terme, i ja no seran els masets i la zona del 
Termet els afectats directament.

Açò per a nosaltres és una barbaritat i ens 
hem d’enfrontar fermament contra aquells 
que volen carregar-se el nostre patrimoni 
paisatgístic i volen posar-nos a tots en risc. 
Per desgràcia, i per a variar, ni Ciutadans ni 
el Partit Popular van votar a favor. h

Compromís diu 
NO a la MAT

Compromís

En els darrers anys hem 
vist com a Vila-real la 

participació ciutadana està 
mes activa que mai, amb 

un funcionament regular del Consell de 
Participació Ciutadana i amb l’elaboració 
dels Pressupostos Participatius. 

Això ha fet que els ciutadans puguen 
participar d’alguna manera en la gestió 
del seu poble, i que senten com a seues 
algunes de les mesures que es duen a 
terme. Açò ha facilitat el creixement 
i la consolidació del teixit participa-
tiu. És un sistema que en certa manera 
s’autoalimenta, i del que es beneficia la 
gent d’a peu. 

PARTICIPACIÓ INTERNA
En Ciutadans Vila-real pensem que toca 
pegar un pas més enllà, i igual que es 
promou la participació externa es pot 
promoure també la participació inter-
na. Per això al plenari del mes d’agost 
hem dut una moció per a la ficada en 
marxa d’un concurs d’idees entre els 
empleats municipals, amb la finalitat 
de que aquestos contribueixquen a la 
millora dels procediments i serveis de 
l’Ajuntament de Vila-real.

Des de fa anys, al sector privat ha cres-
cut el valor que es dona a la participació 
dels treballadors en el funcionament de 
l’empresa, del seu involucrament en la 
pressa de decisions.    

Implicar als empleats en la pròpia or-
ganització i escoltar les seues propostes 
és positiu, i no sols perquè puga portar a 
que s’impliquen més o milloren la seua 
productivitat, sinó també perquè esde-
vé en un major sentiment de realització 
professional.

Els funcionaris i treballadors de 
l’Ajuntament de Vila-real no son soles 
executors d’accions a l’Administració 
Local, poden ser també generadors 
d’idees i motors per a la millora del 
funcionament. Ells son qui millor co-
neixent el funcionament intern de 
l’Administració, i també qui experimen-
ta de primera ma els efectes que aquest 
té sobre els usuaris del sistema, els veïns 
de Vila-real. 

Com a representants públics, confiem 
en la capacitat, la motivació i la creativi-
tat dels nostres empleats públics, i con-
siderem que el Consistori pot fer front 
al repte d’obrir també la participació 
en la gestió als empleats públics, per tal 
d’aconseguir innovacions en els proces-
sos i una millora en la qualitat dels ser-
veis que reben els ciutadans.

CONCURS D’IDEES
Així doncs, facilitem les ferramentes per 
a que participen, escoltem-los i prenem 
seriosament les seues propostes. Si acon-
seguim que aquest concurs d’idees es fi-
que en marxa, que es faça regularment, 
i que li se done la deguda publicitat, no 
soles facilitarem que es senten millor i 
treballen més agust, també obrirem la 
porta a constants millores en la relació 
dels vila-realencs i vila-realenques en la 
seua administració més propera. h

Participació 
interna

Ciutadans	

Era el mejor de los tiem-
pos, era el peor de los 

tiempos”. Como decía 
Dickens en la maravillosa 

‘Historia de dos ciudades’, nuestra ciudad 
atraviesa ahora mismo ese binomio de rea-
lidad. Vila-real vive el mejor de sus tiempos 
gracias a sus vecinos, a su entrega y a sus 
ganas de avanzar después de la peor crisis 
de la nuestra historia reciente.

En cambio, vivimos el peor de los tiem-
pos por unos gobernantes que nuestra 
ciudad no merece. Porque nuestro alcalde 
ha decidido vivir en una fiesta sin control 
y, tras su fiesta, los platos rotos los vamos a 
pagar entre todos.

SUBIDA DEL IBI Y REAJUSTES
El hecho de que Benlloch y su equipo ha-
yan gastado desde 2014 más de lo que se 
ingresa ha hecho que el Ayuntamiento esté 
intervenido por Hacienda ya que la irres-
ponsabilidad, se paga. El alcalde no sólo 
ha subido los impuestos como el IBI para 
el próximo año, sino que ha presentado un 
plan de recortes brutal para reajustar las 
cuentas.

Ha decidido eliminar hitos como el Fes-
tival Internacional de Danses, amputar el 
Estiu a l’Ermita, las actividades del Servei 
Municipal d’Esports, las becas formativas... 
Un desastre de gestión que se ha asentado 
en castillos en el aire y que ha hecho estallar 

Recortes 
injustos

Partit	Popular

la burbuja mediática en la que ha estado 
amparado el alcalde.

Benlloch ya no tiene crédito. Ni del econó-
mico ni de credibilidad porque, para ocultar 
su pésima gestión pública ha decidido cul-
par a otros pero, por suerte, ya no engaña a 
nadie. ¿Cómo es posible que tenga que ha-
cer recortes para pagar unas presuntas sen-
tencias pero, a la vez, se gaste dos millones 
de euros comprando el Gran Casino?

INCUMPLIMIENTOS
Mentir en política se paga ya que no se 
puede engañar al pueblo todo el tiempo. Y 
a nuestro alcalde se le escapan las mentiras 
como una sombra que le persigue. Los in-
cumplimientos siempre están rodeados de 
incoherencias.

¿Cómo se pueden recortar las actividades 
del Servei Municipal d’Esports y, al mismo 
tiempo, alquilar unas instalaciones deporti-
vas privadas? ¿Cómo se puede apostar por 
comprar la casa de Llorens Poy y, al mismo 
tiempo, recortar en las ayudas a los jóvenes 
o las subvenciones a emprendedores?

Vila-real merece seguir viviendo el mejor 
de sus tiempos, el de la recuperación y ser 
gestionada por aquellos que sí creemos que 
seamos una ciudad de Primera. h
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Cultura presenta Real Jazz 
amb cinc bandes nacionals
La proposta es realitza del 23 al 25 de setembre i totes les actuacions tenen entrada lliure

Vila-real acull aquest mes una 
novetat en la graella de la pro-

gramació cultural. Naix el festival 
Real Jazz que durant tres jornades 
aproparà la millor música, una cita 
que pren el relleu del cicle Avui 
Jazz.

“Amb vocació de permanència 
com un referent de la música ‘jazz’ 
a les nostres comarques sorgeix 
Real Jazz”, apunta el regidor de 
Cultura, Eduardo Pérez. Una inicia-
tiva que es durà a terme durant el 
darrer cap de setmana de setembre, 
des del divendres 23 al diumenge 
25. L’esdeveniment té un caràcter 
molt obert, afirma Pérez, “ja que els 
concerts tindran lloc al Casino de la 
Caixa Rural amb entrada lliure”. 

CINC BANDES I TRES DIES
Un total de cinc bandes tocaran du-
rant els tres dies. El valencià Mateo 
Rived, amb un estil descrit com a 
«càlid, suggeridor, carismàtic i ele-
gant», destaca la dolçor de la seua 
veu. Lucho Aguilar Quartet, con-
trabaixista amb una productiva 
carrera que el converteix en un re-
ferent del jazz a València i del qual 
diuen mima tant la seua execució 
com la creativitat. 

El saxofonista Ernie Orts i la seua 
banda també seran protagonistes 
d’aquesta cita. D’ell s’ha escrit que 
ha estat un dels majors impulsors 
de la música jazz a la província de 
Castelló. Els catalans de Reptilian 
Mambo estaran en el Real Jazz. Els 
seus espectacles es caracteritzen per 
barrejar la improvisació lliure, el 

zejant amb xiquets”.
“Un cap de setmana en el qual el 

‘jazz’ ocuparà el centre de la vila per 
a delit dels entusiastes i una gran 
ocasió per a difondre un estil mu-
sical en contínua experimentació, 
com ens demostraran amb la seua 
mestria les distintes bandes que ens 
visitaran per a donar la benvinguda 
a la tardor”, conclou Pérez. h

Vila-real té una llarga trajectòria vinculada a la música jazz de formacions nacionals i internacionals.

cultura El ‘Cinema d’estiu’ 
tanca amb un miler 
d’espectadors

CITA. La darrera temporada del cicle 
de cine al Termet ha tancat amb la parti-
cipació de prop d’un miler de persones 
al llarg de les vuit sessions. h

‘rock’ i el ‘hardcore’ o sons electrò-
nics amb, com no, el mambo. En els 
seus concerts podem trobar des de 
temes propis a versions.

Per últim, també actuaran Se-
milla Negra, formació que se sub-
mergeix en la música tradicional de 
diferents països per a presentar el 
‘feeling’ cubà amb boleros plens de 
sentiment, el tango argentí, la sam-

ba o la ‘bossa nova’.

VARIADA PROGRAMACIÓ
Però la programació anirà més en-
llà. L’oferta inclou les nits del diven-
dres i dissabte hi haurà ‘jam sessio-
ns’, el dissabte de matí un taller en 
el qual participarà també La Unió 
Musical La Lira, i el diumenge a 
migdia un espectacle infantil: “Jaz-
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El Museu de la Ciutat acull 
“Viatge pel meu país”, una 
mostra de fotografies de Joan 
Antoni Vicent sobre el llibre 
de Joan Garí titulat ‘Viatge 
pel meu país’. El fotògraf 
Joan Antoni sap que el secret 
de la geometria es troba igual 
en els meandres del rostre 
d’un ancià com en les regula-
ritats d’un paisatge sotmés al 
rigor de la seua mirada. 

; en curt
Exposició fotogràfica 
“Viatge pel meu país” 

L’Associació de Filles de Ma-
ria del Rosari organitzen, el 25 
de setembre, el pregó anun-
ciador de les festes anuals de 
l’entitat religiosa. Actuaran el 
Cor Juvenil de l’Associació, 
el Grup de Danses El Roser, 
xiquets i joves de l’associació. 
També es farà el lliurament de 
premis del concurs de dibuix 
i pregó anunciador de festes. 
La cita serà el diumenge 25 
de setembre a les 19 hores a 
l’Auditori Municipal Músic 
Rafael Beltrán Moner.

Les rosarieres realitzen 
el tradicional pregó

El tradicional ball de plaça 
torna un any més a la plaça 
de la Vila de la mà de la X 
Mostra Arrels, organitzada 
pel Grup de Danses El Raval, 
dins de la programació de les 
festes patronals. Una cita que 
durant els últims anys ha 
comptat amb la participació 
de responsables municipals. 
Durant l’estiu, l’entitat ha 
organitzat els assajos popu-
lars per tal d’ensenyar i de 
practicar les evolucions i les 
passades del ball.

El Raval presenta la X 
Mostra Arrels a festes

El teatre en valencià de 
Tabola pren el Termet

rant la nit.
El grup naix l’any 1990 impulsat 

per un grup de persones aficiona-
des a les representacions teatrals. Al 
llarg de la seua història, l’entitat ha 
representat gran quantitat d’obres, 
entre les quals destaquen els sainets 
valencians, peces breu còmiques, 
comèdies, drames i actes sacramen-
tals.

Però, la millor i més gran repre-
sentació realitzada per Tabola ha 
estat la de l’obra ‘Final del Cisma 
de Occidente’, de Manuel Villarreal 
Casalta, representada a l’església de 
Sant Mateu, a l’Auditori Municipal 
de Vila-real i Illueca, entre altres. h

El grup de teatre Tabola va pro-
tagonitzar una nit cultural i lúdica 
amb la representació dels sainets 
‘L’afició’, de Josep Peris; i l’estrena 
per part de la companyia d’‘El pe-
nitent’, de Vicent Vidal. Amb un 
canvi d’horari respecte a anys ante-
riors, habitualment la representació 
començava a les 20.30 i enguany 
s’ha fet dues hores més tard, el pú-
blic va omplir la plaça del Pastoret 
tot i la lleu pluja que va caure du- La plaça del Pastoret va ser l’escenari d’aquesta representació.

La companyia va oferir 
dues peces, ‘L’afició’ i ‘El 
Penitent’, que van estrenar

“Entre l’abstracció geometri-
tzant i la figuració gestual” 
és l’exposició que presenta 
una obra del Museu d’Art 
Contemporani Vicent Agui-
lera Cerni, realitzada entre 
les últimes dècades del segle 
XX i les primeres del XXI. 
La mostra presenta dos llen-
guatges a simple vista anta-
gònics, abstracció i figuració, 
però com es pot comprovar, 
en ocasions, es conjuguen i es 
transmuten. El Convent, es-
pai d’art acull la mostra fins 
al 27 de novembre.

Mostra de geometria i 
figuració gestual 
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PROGRAMA DE FESTES

DIVENDRES 2

12.00  A la plaça de la Vila, LLIURA-
MENT de la Clau de la Festa i 
Crida.

13.15  INAUGURACIÓ de la 32a 
Fira de la Tapa, al carrer de 
l´Hospital.

14.00  INAUGURACIÓ del Recinte de la 
Marxa a l’avinguda Europa.

18.00  EIXIDA de la imatge de la 
Mare de Déu de Gràcia des 
de l’ermita.

19.00  RECEPCIÓ de la Mare de Déu 
de Gràcia. Seguidament, 
PROCESSÓ fins l’Arxiprestal.

19.20  OFRENA de flors a la Mare de 
Déu de Gràcia.

22.00  A l’encreuament de la plaça 
del Llaurador amb el carrer de 
Sant Joaquim, NIT DE ROCK 
amb els grups Malcamino, 
Radiokrimen, Mafia, 
N´Rockats i Kristalmina. 

01.00  Al Recinte de la Marxa, MDG 
DJ FESTIVAL. 

DISSABTE 3

08.00  ENTRADA de bous i vaques pel 
recinte de la vila de Germán 
Vidal. 

18.30  BOU per la vila, de D. Celestino 
Cuadri. 

22.30  A la plaça Major, VI FESTIVAL 
CACIONAL DE BALLS DE SALÓ, 
Artístic i Esportiu Ciutat de 
Vila-real. 

23.00  Al Recinte de la Marxa, 
ACTUACIÓ de Kon Lo Puesto 
i El Último Ke Zierre. 

23.30  BOU embolat de Josep Ramon 
Batalla, a l’encreuament amb 
el Raval del Carme. 

00.00  Al carrer de l’Ecce Homo, 61, 
CARAJILLADA popular amb 
DISCOMÒBIL.

DIUMENGE 4

08.00  DIANA a càrrec de la colla de 

dolçainers i tabaleters El Trull 
de Vila-real.

10.30  A la plaça Major, XVI 
CONCENTRACIÓ de SEAT 600, 
motos i cotxes clàssics. Tot 
seguit, desfilada.

11.00  A la plaça Major, XV 
CONCENTRACIÓ de gos rater.

14.00  MASCLETADA al parc de La 
Panderola, a càrrec de la 
pirotècnia Martí. 

18.00  A l’església Arxiprestal, MISSA 
solemne. A continuació, PRO-
CESSÓ pels carrers.

DILLUNS 5

10.30  PUJADA al campanar. 

11.00  A la plaça de Sant Ferran, 
JUGANT, JUGANT, activitats 
per als menuts.

13.00  VAQUES a la zona de cadafals, 
a càrrec de El Mijares.

16.30  PUJADA al campanar. 

18.30  VAQUES a la zona de cada-
fals, a càrrec de la ramaderia 
Armando Beltrán. 

19.00  A la placeta de l´església 
Arxiprestal, V TROBADA de 
Gràcies. 

22.00  Tradicional XULLA pels carrers 
de la ciutat.

00.00  A la plaça Major, NIT DE 
XULLA, amb L’ESPECTÀCLE En 
Clau de Festa de la Coral 
Sant Jaume.

01.00  Al Recinte de la Marxa, 
REMEMBER de festes (anti-
gues discoteques de Vila-
real). 

03.00  Al carrer de l’Exèrcit, 3, I 
ENCONTRE de jugadors de 
Pokemon Go. 

DIMARTS 6

11.00  A la plaça Major, CAMPANYA 
de sensibilització i mentalit-

zació al medi urbà, amb acti-
vitats diferents per a majors i 
xiquets. 

11.00  Al parc de la Maiorasga, 
JUGANT, JUGANT. 

18.30  BOU per la vila de la ramaderia 
Núñez del Cuvillo.

19.00  A la plaça Major, DESFILADA 
de models. 

19.30  A l’església Arxiprestal, NOVE-
NA. En acabar, SERENATA a la 
Mare de Déu de Gràcia.

23.00  A la plaça Major, ESPECIAL 
audiovisual commemorant 
els 20 anys de l´actuació de 
DEEP PURPLE a Vila-real.

23.30  BOU embolat amb els bous 
de la vesprada.

01.30  Al Centre de Congressos, 
Fires i Trobades, 26é CONCURS 
D’EMPEDRATS.

DIMECRES 7

11.00  A la plaça del Llaurador, 
JUGANT, JUGANT.

18.30  BOU per la vila, amb el bou 
de la ramaderia Francisco 
Fernández.

20.00  FESTA INFANTIL amb carre-
tons embolats. 

23.00  ENCIERRO de bous embolats, 
de la ramaderia Fernando 
Mansilla. A continuació, BOU 
embolat amb els bous de la 
vesprada.

23.00  A la plaça Major, CONCERT 
Live Music Show a càrrec de 
Reality Show i Vakalenta.

00.30  Al Recinte de la Marxa, FESTA 
LLATINA. 

DIJOUS 8

11.00  Als Multicines Sucre Vila-real, 
DIA DEL CINE. Totes les exhi-
bicions a 3 euros. 

13.00  VAQUES a càrrec de la rama-
deria La Espuela. 

18.30  VAQUES a càrrec de la rama-
deria Miguel Parejo.

19.30  Al carrer de Bayarri, presen-
tació del LXX Gran Premi de 
CICLISME Vila-real Morella 
Vila-real. 

19.30  A l’església Arxiprestal, NOVE-
NA a la Mare de Déu de 
Gràcia. En acabar, SERENATA 
a la Mare de Déu de Gràcia.

20.30  A la plaça de la Vila, ARRELS, 
X MOSTRA de cultura i tra-
dicions populars, BALL de 
plaça.

22.00  Al Recinte de la Marxa, 25a 
nit de penyes amb TOMBET 
DE BOU. 

23.00  Al Recinte de la Marxa, 
ACTUACIÓ de l’orquestra 
Supermagic i DISCOMÒBIL. 

DIVENDRES 9

13.30  A la plaça Major, EIXIDA de la 
1ª etapa del LXX Gran Premi 
de ciclisme Vila-real Morella 
Vila-real.

18.30  VAQUES a càrrec de la rama-
deria Germán Vidal. 

19.00  CAMPANYA de recollida 
d’aliments solidaris als porxes 
de la plaça de la Vila.

20.00  A la rotonda del parany 
de l’avinguda d’Europa, II 
TROBADA de xiuladors de 
reclam bucal.

20.30  A l’església Arxiprestal, 
CONCERT D’ORGUE a càrrec 
d’Augusto Belau.

22.00  A la plaça Major, 29é MACRO-
SOPAR i FESTA de DISFRESSES 
per a penyes. 

23.00  A la plaça Major, FESTIVAL 
Crazy Zoo. 

23.00  Al Parc de La Panderola, 
CONCERT de rock. 

00.00  VAQUES enfundades a càrrec 
de la ramaderia El Mijares. 

00.00  Al Raval del Carme, 37, DIS-
COMÒBIL festa 80-90.

01.00  Al Recinte de la Marxa, Con 
Stop Music FESTIVAL.

DISSABTE 10

08.00  ENTRADA de bous i vaques 
pel recinte de la vila, amb 
bestiar de Germán Vidal. 

11.00  A la zona de cadafals, 
JUGANT, JUGANT. 

13.00  A la plaça del Llaurador, 
ARRIBADA de la 2ª etapa del 
LXX Gran Premi de ciclisme 
Vila-real Morella Vilareal.

13.00  Al carrer de la Sang, 3, 
VERMUT i PORRAT popular 
amb BALLS LLATINS. 

18.00  A l’avinguda d’Europa, s/n, 
AUDITIVA FEST amb l’actuació 
del grups KLS, Celacanto, 
RAW, Madre i Betrayed.

18.30  BOUS per la vila, de la rama-
deria El Pilar i de la ramaderia 
Manuel Ángel Millares.

19.30  Últim dia de la NOVENA a la 
Mare de Déu de Gràcia.

20.45  A la parròquia de Santa 
Isabel, ACTUACIÓ del grup de 
música de cambra A Temps 
Ensemble de València.

21.30  A l’Avinguda de la Murà, 
ACTUACIÓ d’un grup de ball i 
de l´orquestra Sicilia. 

23.00  A la plaça Major, ACTUACIÓ de 
Sweet California.

23.00  Al parc de la Panderola, 
ACTUACIÓ del quadre infantil 
de la Casa d’Andalucía de 
Benicarló i del coro rociero 
Aires de mi tierra.

23.30  BOU embolat, amb els bous 
de la vesprada.

00.00  A la Sala Japan (carrer de 
Miralcamp, 51), CONCERT DE 
ROCK amb els grups de la 
ciutat de San Francisco (USA) 
Apache, Slick! i Big Tits. 

01.00  Al Recinte de la Marxa, 
ACTUALITY MUSIC FESTIVAL. 

DIUMENGE 11

11.00  A la plaça de Sant Pasqual, 
XVI DANSA INFANTIL. 

11.30  Al Termet de la Mare de Déu 
de Gràcia, SUMMER SPLASH, 
tobogàn aquàtic. Patrocina 
Diario Mediterráneo. 

16.45  A l’església Arxiprestal, OFRE-
NA de flors a la Mare de Déu 
de Gràcia.

17.00  PROCESSÓ de retorn a 
l’ermita.

19.45  A la plaça Major, ACTUACIÓ de 
Los Sírex. 

21.45  TRACA final de festes. A con-
tinuació, CORREFOCS.




